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प्रदेश सभा 
गण्डकी प्रदेश 
चौथो अधिवेशन 
(सैधिसौ बैठक) 

कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 
धिधििः २०७६/६/८ गिे ववहान ११.०० बजे 

 
प्रदशे सभा, गण्डकी प्रदशेको चौथो अधिवेशनको आजको बैठकको कारवाही माननीय सभामखु श्री नेत्रनाथ अधिकारीज्यकूो 

अध्यक्षतामा धवहानको ११ बजेर ५० धमनेटमा प्रारम्भ भयो। 

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु आजको वैठक प्रारम्भ हनु्छ। सवणप्रथि शून्य सिय प्रारम्भ हनु्छ। 
शून्य सियिा बोल्न चाहन ुहनु ेिाननीय सदस्यहरुका लाधग १ धिनटे सिय धनिाणरर् 
गरेको छु। धनिाणररि सियधभत्र िाननीय सदस्यहरुले आ-आफ्नो भनाइ राख्न ुहनु  
अनरुोि गदणछु। सवणप्रथि िाननीय श्री दीपक कोइरालालाई बोल्न सिय ददन्छु। 

िाननीय दीपक कोइराला 

िाननीय सभािखु िहोदय, हािी नेपालीहरुको िाधिणक, सािाजजक, साांस्कृधिक 
चाडपवणहरु ववस्िारै अगाधड आइरहेका छन। यसको िौका छोपेर बजारिा िूल्य ववृि 
गने, सािग्रीहरुको कृधिि अभाव खडा गने र उपभोक्ताहरुलाई अनावश्यक रुपिा 
द:ुख ददने कायणहरु अजिल्ला बर्णहरुिा हुुँदै आएका हनु ्र बजारबाट हािीले त्यो 
अनभुव गरररहेकै कुरा हो। यसपाधल पधन ववस्िारै हाम्रो चाडपवण नजजवकदै जाुँदा 
बजारिा यस्िा गनुासाहरु आउन थालेका छन ् वक िूल्य ववृि हनु गैरहेको 
सािग्रीहरुको अनावश्यक रुपिा कृधिि रुपिा अभावहरु खडा गररएको जस्िा कुराहरु 
फेरर पधन बजारिा सरुु भएका छन त्यसकारर् सबै भन्दा पवहला यो सम्िाधनि सभा 
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िाफण ि यो कायण नगनणको लाधग आि बजारका ब्यवसायीहरुलाई अनरुोि गनण चाहन्छु। 
सुँगसांगै यसको प्रभावकारी अनगुिन हनु नसवक रहेको आि गनुासाहरु पधन आइरहेका 
छन र अवहले पवहलो पटक हािीले धिन िह सरकार सञ्चालन गररराख्दा यसको 
अनगुिन कसले गने भने्न अन्योलिा पधन सरुु भएको जस्िो अनभुव भैरहेको छ 
यसकारर् यस्िा  कायणहरुलाई रोक्नको लाधग र बजारलाई सहज बनाउन र हाम्रा 
यस्िा खालका चाडपवणहरुलाई सहजिापूवणक हािीले अगाधड बढाउन सक्न ेआि 
नागररकहरुले अगाधड बढाउन सक्न े वािावरर् धनिाणर् गनणका लाधग ि प्रदेश 
सरकारसुँग ववनम्रिापूवणक आग्रह गदणछु िन्यवाद। 

िाननीय सभािखु  

िाननीय सदस्यहरु शून्य सियिा बोल्न े िाननीय सदस्यहरुको क्रि यही सिाप्त 
हनु्छ। िाननीय सदस्यहरु अव ववशेर् सिय प्रfरम्भ हनु्छ। धनिाणररि सिय धभत्र 
िाननीय सदस्यहरुल ेआ-आफ्नो स्थानबाट आफ्नो भनाइ राख्न ुहनु अनरुोि गदणछु। 
सवणप्रथि िाननीय सदस्य श्री रािजी प्रसाद बराल (जीवन) सिय १० धिनेट । 

िाननीय रािजी प्रसाद बराल (जीवन) 

माननीय सभामुख महोदय , महामारीको रुपमा फैलिएको डेङ्गु ज्वरो अथवा 

डेङ्गु रोग हाि सम्म पलन लनयन्त्रणमा आएको छैन। गत वर्ष असोजबाट पौर् 

सम्म ज्वरो रलहरेको लथयो भने अलहिे साउनबाट नै सुरु भएको छ। जुन रोगको 

और्लि नै छैन हामी सवैिे वुझेका  पनन छौ। यसरी हेदाषखेरर पोखरा 

महानगरपालिका वडा नं ८ र ९ सबभन्दा बढी असर प्रभाव पाने वडाको रुपमा 
पलन हामी सबैिे बुझेकै छौ ौँ। सौँगसौँगै हामी के पलन देखेका छौ भने साविानी  

अपनाउने र लनयन्त्रण गने सन्दभषमा महानगरपालिकािे  लनरन्तर प्रयास गरेको 

कुरा पलन हामीिाई जानकारी छ। त्यलतमात्र हैन गण्डकी प्रदेश सामालजक 

मन्त्राियिे पलन अलभयानको रुपमा हप्ताको दुई लदन मन्त्री र सांसदिाई नै 

खटाएको कुरा पलन हामीिाई लवलदतै छ। जसरी हामी आफ्नो 
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लजमे्मवारीलाईलिएर बस्ती बस्तीमा जाौँदा साविानीमा कमी भएको हामी देख्छौ। 
साविानी जुन ढङ्गगिे अपनाउनुपने  हो त्यो ढङ्गको साविानी अपनाएको 
देखखदैन। त्यलतमात्र होइन कुरा के पलन आएको छ भने खानेपानी  लनयलमत रुपमा 

आउदैन खानेपानी लनयलमत रुपमा नआउने भएको हौँदा भाडामा वसे्नहरुिे साना 

लतना सवै भाौँडामा पानी भरेर राख्नुपने जस्तो ढकन छैन केही छैन। छोपे्न खािको 

एउटा खथथलत पननहामीिे देखेनौ ौँ र उहाौँहरुिे  भन्नु हन्छ प्रष्टसौँग लनयलमत रुपमा 

खानेपानीको व्यवथथापन भैलदयो भने हामीिे िेरै साना लतना भाडाहरुमा पानी 

थापेर राख्नुपदैन जस्ता कारण यो डेङ्गु अथवा िामखुटे्टिे फुि पाने खथथलत पलन 

कम हन्छ होिा भने्न लहसाविे पलन भनु्न भएको छ। अलपि र अनुरोि पनन गनष 

चाहन्छु जलहिे सम्म यसिाई लनयन्त्रण गनष सलकदैन त्यो बेिा सम्म सबभन्दा बढी 

संक्रमण भएको सबभन्दा बढी डेङ्गुले असर पारेका वडाहरुमा लनयलमत रुपमा 

खानेपानीको व्यवथथापन कसरी गनष सलकन्छ सरोकार पक्षको ध्यान सभामुख 

माफष त जावोस् भनेर अलपि गनष चाहन्छु। त्यसका अलतररक्त नयाौँ भौलतक 

सरंचना लनमाषण गने वररपरर पलन डेङ्गुको असाधै्य बढी  उत्पादन हने रहेछ। जो 

नयाौँ भौलतक संरचनाहरु बनाइन्छन् त्यो बनाउौँदै गदाषखेरर डर मदेखख लिएर साना 

लतना पे्लटहरु भाडा कुौँ डा के, के िथालिङग हने जसका कारणिे गदाष खेरी 

डेङ्गु सलजिो सौँग त्यहाौँ उत्पादन हने देखखयो यसिाई पलन अव कस्तो 

माध्यमबाट हामीिे सचेत गराउने यसमा पलन थोरै ध्यान जान जरुरी छ भने्न मैिे 

अलभयानको क्रममा प्राप्त गरे। त्यलत मात्र होइन तपाई साना टहराहरु छन् लटन 

हािेर बनाइएको छ त्यो लटन अठ्याउनका लनखि टायर नै राख्ने त्यो टायर 

सबभन्दा बढी खतरनाक रच हामी सबैिे बुझेका छौ ौँ ती छतछतका टायरिाई 

लनकाि भन्दाखेरर फेरर त्यो लटन उडाउने के-के हने हदो रहेछ। हामीिे भनेका 

त छौ। यसिे पलन गदाषखेरर थप यो समस्या बखझझएको कुरा म यहाौँ अनुरोि गनष 

चाहन्छु। सौँगसौँगै के पलन हामीिे देख्यौ भने कलतपय डेङ्गुको संक्रमण भएका 

मान्छेहरु जाौँचै नगररकन और्लि खाने खािको संस्कार पलन हामीिे देख्यौ 
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त्यस्तो बानी पलन देखखयो र कलतपय लवरामीहरु मेलडकि किेज, और्िी 

पसिहरुमा जाने जस्का कारण जाौँच्दै नजाौँलचकन और्लि खाने र त्यो तपाईं 

डाक्टरिे के गने भनु्नहन्छ भने डेङ्गुिाई आवश्यक पने और्िी भन्दा बाहेकका 

तथा नामका और्िीहरु भारी नै बोकाएर लदने खािका खथथलत पलन खािका 

देखखयो त्यो पलन हामी जादै गदाषखेरर देख्यौ ौँ । यसरी अनावश्यक रुपमा 

डाक्टरहरुिे आफ्नो खिलनकबाट जुन नचालहने और्िी छ त्यो और्िी समेत 

लदने जुन कुरा आएको छ यसिाई पलन कसरी हन्छ सचेत पूवषक त्यसो नगलदषनका 

लनखि अलपि गने कुरा अनुरोि गने कुरा म पलन अनुरोि गनष चाहन्छु। और्िी 

व्यवसायीहरु क्ललननक जो छन्। डाक्टर जो हनुहन्छ। तपाईिे चालहने भन्दा 

बेसी डेङ्गुिाई लनयन्त्रण गने चालहने भन्दा वेसी और्िी लदने जुन ब्यावहार 

देखखयो यो असाधै्य खेदजनक छ। यो नगनषका िालग म अनुरोि गनष चाहन्छु। 

त्यसका अलतररक्त अरु के पलन भेलटयो भने अलभयानको क्रममा जलत पलन 

अलभयानमा खट्ने आमा समूह टोिलवकास संथथादेखख लिएर जन प्रलतलनलिहरु 

हनुहन्छ। उहाौँहरु अलभयानमा लनरन्तर िागै्द गदाषखेरर आिारभूत रुपमा चालहने 

जो सामग्रीहरु हो पन्जा नभैकन हौँदो रहेनछ। हातमा िाउने पन्जा छैन मान्छे त 

अलभयानमा जुटेको छ तर पन्जा नै छैन। त्यलत मात्र हैन तपाई मछेर नलजक 

नआउने एउटा मिम हौँदो रहेछ। त्यसिाई से्प्रए पलन भलनन्छ। त्यो से्प्रए पलन 

देखखएन र प्राप्त हन सकेन त्यसका अलतररक्तलनयलमत खटेको छ लनयलमत खट्ने 

सन्दभषमा लचया खाने समस्या, पानी खाने समस्या खाजा खाने समस्या मान्छे 

िागेको छ। सामालजक लहसाबिे तर पलन आिारभूत लचजहरु को व्यवथथापन 

हन सकेको छैन। ती आिारभूत कुराको ब्यवथथापन नहौँदा खेरर अलभयानमा 

खट्ने अलभयन्ताहरु हनुहन्छ हातमा पन्जा छैन त्यहाौँ त पलन टायर चिाउनु पने 

हन्छ। टङ्कीलभत्र पसेर चालह के छ कसो छ भनेर हेनुष पने खथथलत पनन 

हौँदोरहेछ।जसका कारणिे गदाषखेरर टोलकलदने होलक अलभयानमा लहौँडेकािाई 

िामखुटे्टिे टोकेर डेङ्गु हने होकी भने्न एउटा त्रास पलन देखखयो । यो अलभयानमा 
िागे्नहरुिाई जो आिारभूत सामग्री हो आिारभूत सामग्री व्यवथथापन गने 
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सन्दभषमा कुराकानी गदाषखेरर महानगर अन्तगषतको स्वास्थ्य महाशाखामा  खै 

हामी कहाौँ त केही पलन छैन सलकयो भने जस्ता कुरा आए। हाम्रो प्रदेशको चालह 

अव स्वास्थ्य के्षत्रमा पलन हामीिे कुराकानी गरय्ौ ौँ। मैिे कुराकानी गरेौँ।  कुराकानी 

गदाषखेरर त्यो लचज नै छैन र सलकयो तै पलन हामी चालह लमलहनेत गररराखेका छौ ौँ 

भने्न खािका कुरा चाइने आउने गरेकोछ। म अलपि गनष चाहन्छु।अनुरोि गनष 

चाहन्छु। अलभयानमा खलटने अलभयान्ताहरुिाई आिारभूत लचजको ब्यवथथापन 

नहने हो भने तपाई जानका लनखि थुपै्र कलिनाइहरु आउौँदो रहेछ। म आफै पलन 

सहभागी भएर अनुभूलत गरेौँ खास गरेर प्रदेश सरकार प्रदेश सरकारमा पलन 

सामालजक लवकास मन्त्रािय अन्तर्गतको जो स्वाथ्य शाखा महाशाखा छ त्यो 

स्वास्थ्य महाशाखािे ती आिारभूत लचजको व्यवथथापन गने सन्दभषमा 

गम्भीरतापूवषक ध्यान केखित गरेकै छ होिा तै पलन ब्यवहाररक रुपमा त्यो प्राप्त 

हन सकेको छैन म अलपि गनष चाहन्छु अनुरोि गनष चाहन्छु लछटो भन्दा लछटो ती 

आिारभूत लचजहरुको व्यवथथापन गरेर अलभयानमा सहभागी हने 

अलभयान्ताहरुको मनोवििाई अझ वृखि गनुषपने आवश्यकता मैिे िानेको छु। 

त्यसका अलतररक्त फेरर पलन दोहोरउ्न चाहेौँ लपउने पानी हो त्यो लपउने पानी बढी 

चको जहाौँ सक्रमण छ। बढी चाप छ। त्यस्ता वडाहरुमा सलकन्छ भने यो 

लनयन्त्रण नआइन्जेिसम्म खानेपानीको समेत ब्यवथथापन लमिाउन जरुरी मैिे 

देखे र मैिे यही अलपि र अनुरोि गदै यो लनयन्त्रणमा आइसकेको छैन लदन 

प्रलतलदन बढ्दै गइरहेको छ। त्यसो भएको लहसाविे  एउटा महामारीकै रुपमा 

जो अगालड बढेको छ। त्यसिाई महामारीको रुपमा अगालड बढ्न नलदनका 

लनखि अथवा  लनयन्त्रणका लनखि हामी सबैको ध्यान केलित भएको छ। हाम्रो 

मुख्यमन्त्री कै प्रमुख आलतथ्यतामा मा सामालजक लवकास मन्त्रीको संयोजक 

अध्यक्षतामा जुन कायषक्रम भब्यरुपमा भएको लथयो तर आिारभूत रुपमा 

लचजहरुको ब्यवथथापनको जोहो हन सलकराखेको छैन। त्यसो भएको लहसाबिे 

फेरर पलन  एकचोटट यो लवर्यमा गम्भीरतापूवषक ध्यान जावोस्  सरकारको भने्न 

अलपि अनुरोि गदै लवदा हन्छु िन्यवाद। 
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िाननीय सभािखु  

िाननीय सदस्य श्री िेखलाल शे्रष्ठ, सिय ३ धिनटे ।   

िाननीय िेखलाल शे्रष्ठ  

िाननीय सभािखु िहोदय, हािीले िेरै सांिर्ण गरेर लोकिन्त्र सांिीयिा जनिाको चाहना 
सििृ नेपाल स्थायी सरकार भनेर आज धिनै िहिा स्थायी सरकारले शासन गरररहेको 
अवस्थािा पूवण िाननीयज्यूले पधन भधनसक्नभुो सरकारले जनिाको चाहनालाई पूरा गने 
र जरुरी िहािारी रोग फैधलसकेको डेङ्गुलाई पधन धनयन्त्रर् गनण नसवक रहेको 
अवस्थािा आज ठाउुँ ठाउुँिा यो सरकारको पश ु ववभागले एउटा िैले फोटो पधन 
जखचेको छु। सभािखुलाई देखाउन  चाहन्छु के भधनएको छ भन े होला िानव 
अधिकार छ। हाम्रो देशिा ििण धनरपेक्षिा छ। सबैले आ-आफ्नो ररधिररवाज ििणलाई 
िान्न पाइन्छ िर सांवविानिा उल्लेजखि कुनै पधन धनशधेिि वस्िलुाई धबक्रीधबिरर् गनण 
प्रोत्साहन गने खालका पोष्टरहरु सरकारी धनकायबाट नै ठाउुँ-ठाउुँिै टाुँसेर यो 
जनिालाई के गनण खोजजएको हो। त्यसिा लेजखएको छ। बिशालादेजख भान्छा सम्ि 
स्वच्छ र स्वस्थ िास ुभने्न शीर्णक ददएर गाईको फोटो प्रष्टरुपिा गाईको फोटो पधन 
राखेर के यो अब दईु धिहाइको सरकारले नेपालिा ववधिगि रुपिा गाईको िास ु
बेच्नको लाधग स्वीकृि ददएको होवक हो दईु धिहाइको सरकार छ। सांवविान सांशोिन 
गरेर नेपालिा गाईलाई काट्न पाइन्छ भने्न बनाउन सक्न ुहोला िर अवहले सम्ि 
सांवविानिा त्यो नलेजखएको हनुाले र कुनै एउटा सिदुायले कुनै एउटा ििण िाने्नले 
त्यसलाई आफ्नो भगवान िाने्न गरेको हनुाले त्यो फोटोहरु जिाििै टाुँधसएको छ। 
सभािखु िहोदय, ि प्रदेश सरकार िाफण ि िी फोटोहरु हटाउनको लाधग कसले 
गररएको त्यसलाई चावहन ेकुन वहसावको कावाणही गनण पने हो के ब्यवहार गनुणपने 
हो। यो प्रदेश सरकारले िरुुन्ि त्यसिा अगाधड बढाओस यी यस्िा िटनाहरु जो 
सांवविानको ववपररि जान्छन। त्यसलाई चावह अब आइन्दा नगराउनको लाधग नेपाली 
जनिा सबै धिलेर बसेका छन। यहाुँ ववधभन्न ििण िाने्न ववधभन्न परम्परा िाने्न ववधभन्न 
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सांस्कृधि िाने्नलाई पधन हािीले एकै ठाउुँिा राख्न सफल भएका छौ। यी यस्िा कारर्ले 
गदाण सिाजिा चाडपवण नजजकै आएको बेलािा फेरर ववकृधि ववसांगधिहरु नफैधलयोस ्
यसलाई चाुँडो भन्दा चाुँडो प्रदेश सरकारले धनयन्त्रर् गने हो वक सजाय ददने हो वक 
त्यसलाई हटाउन ेहो। त्यसिा िदारुकिा देखाओस ्भने्न िाग गदै यसको नेपाली 
काुँग्रसेले िोर भत्सनाण गदणछ भन्दै ववदा हनु्छु िन्यवाद जय नेपाल। 

िाननीय सभािखु  

िाननीय सदस्य श्री वपयारी थापा, सिय ५ धिनेट। 

िाननीय वपयारी थापा  

िाननीय सभािखु िहोदय, गि केही सिय देजख देशै भरर फैधलएको िहािारीको 
रुपिा फैधलएको डेङ्गुको कारर्ले गदाण जनजीवन प्रभाववि भएको कुरा सवणववददिै कुरा 
हो। त्यसै गररयो त्यो डेङ्गुबाट हािी हाम्रो प्रदेश पधन अछुि रहेको छैन र यसको 
धनयन्त्रर् र यसको धनयन्त्रर्को लाधग अरु प्रदेश सभाले प्रदेश सरकारले के कधि 
काि गदै गरेको यसको वववरर् आउन आउन ुपने आवश्यकिा छ त्यसकारर्ले गदाण 
के काि गयो प्रदेश सरकारले भने्न ववर्यिा यो सदनलाई जानकारी ददनका धनजम्ि 
िैले गण्डकी प्रदेश िाफण ि सरकार िाफण िको सम्बजन्िि िन्त्रालयलाई ववशेर् ध्यान 
आकर्णर् गराउन चाहन्छु र त्यो सांगसांगै यो जनु ववरािीहरु छ। ववरािीहरुले 
उपचारका धनजम्ि त्यो आवश्यकिा भन्दा बढी रकि धिरररहेको भने्न ववधभन्न 
सिाचारहरु बावहर आइरहेको छ। यसको छानववन गनुणपने आवश्यकिा छ। यदद 
त्यसो हो भन ेउनीहरुलाई कारवाहीको दायरािा ल्याउनपुछण। ि यो जोडदार िाग 
गनण चाहन्छु। त्यसै गरर यो डेङ्गुको  जनु सांक्रिर् धथयो त्यसको जनु सांक्रिर्बाट 
यो जनिाहरु त्यो िहािारीबाट त्यो जनिाहरु धनकै आक्रान्ि बनकेो अवस्थािा फेरर 
अको रोग जनु स्क्रब टाइफाइ भने्न रोग पधन फैधलएको छ। यसलाई चावह यसलाई 
धनयन्त्रर् गनुणका धनजम्ि यसले पधन एउटा िहािारीको रुपिा िहािारी रुपिा धलड 
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हुुँदा िात्र यसको धनयन्त्रर् गनणका धनधित्त िातै्र नभएर सरकारलाई यसलाई सियिै 
ध्यान ददनका धनजम्ि र सियिै धनयन्त्रर् र धनयन्त्रर् गनणका धनजम्ि र उपचारिा 
सवणसलुभिा गराउनका धनजम्ि िैले प्रदेश सरकारिा यो प्रदेश सभा िाफण ि सभािखु 
िाफण ि प्रदेश सरकारको र सम्बजन्िि िन्त्रीको िन्त्रालयको ववशेर् ध्यान आकर्णर् 
गनण चाहन्छु िन्यवाद। 

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्य ववन्दकुुिार थापा सिय १२ धिनेट। 

िाननीय ववन्दकुुिार थापा   

सभािखु िहोदय, नेपालिा प्राववधिक िथा व्यवसावयक जशक्षा र धसपको इधिहास 
सांस्थागि रुपिा सरुु भएको लािो सिय भएको छैन। पधछल्लो सिय देशिा 
व्याप्ि वेरोजगारी अवस्था बवढरहेको बेला नेपालिा प्राववधिक जशक्षा प्रधि ववद्याथी र 
अधभभावक आकर्णर् बढ्दो छ। अन्य जशक्षाको िलुनािा प्राववधिक जशक्षा अध्ययन 
गरेका ववद्याथीले पढाइ सकाए लगिै रोजगारी पाउने र स्वरोजगार बने्न सम्भावना 
िेरै हनु्छ। एस. ई. ई. गरेका ववद्याथीले प्राववधिक जशक्षा िथा ब्यवसावयक िाधलि 
पररर्द् धसवटधभवटबाट सम्वन्िन प्राप्त जशक्षर् सांस्थाबाट प्राववधिक जशक्षा धलन सक्छ। 
आजै िात्र गण्डकी ववश्व ववद्यालयको स्थापना व्यवस्थापन र सञ्चालन गनण वविेयक 
पधन सम्िाधनि सदन उपर छलफल हुुँदै छ। िाननीय सभािखु िहोदय, ि यहाुँ केही 
कुरा बुुँदागि राख्न चाहन्छु। यसै सन्दभणिा गण्डकी प्रदेश र जचवकत्सा जशक्षा स्वास््य 
जशक्षा पढाउने पोखराका कलेजहरुिा चरि बेधथधिका कुराहरु चको रुपिा उदठरहेको 
पाइन्छ। धसवटधभवटबाट सम्बन्िन प्राप्त वेष्टन हेल्थ साइन्स इन्स्टुच्यटु पोखरा ११ 
जो गाउुँको भन्ज्याङिा अवजस्थि छ। जसले फािेसी पढ्न चाहने यस क्षेत्रका 
ववद्याथीहरु िाधथ गम्भीर खेलवाड गरररहेको धसवटधभवटका भ्रष्ट किणचारीहरुसुँग 
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धिलोििो गरी गण्डकी प्रदेशका ववद्याथीलाई पाखा लगाएर िोटो रकि असलु गरेर 
प्रदेश नम्वर दईु र पाुँचका ववद्याथी भनाण गने प्रपञ्च  रजचरहेको छ। धसवटधभवट गण्डकी 
प्रदेशिा फािेसी पढ्न १६३ जनाले आवदेन ददएका छन। जसिा गण्डकी प्रदेशका 
िात्र १०० भन्दा बढी ववद्याथी छन। वयनीहरुलाई फािेसी पढ्न अवसरबाट बजन्चि 
हनुपुने अवस्था धनम्त्याइुँदैछ। पोखराको फािेसी कलेज वेष्टन हेल्थ साइन्स एकेडेिीले 
पोखरा िथा यस आसपासका ववद्याथीलाई भनाणबाट बजन्चि गरेर लाखौँ रकि बढी 
असलेुर अन्य प्रदेशका ववद्याथीलाई भनाण गने खेल भैरहेको छ। प्रदेश धभत्रको प्राववधिक 
कलेजिा प्रदेशको पहुुँच गौर् गरी सांिीयिाको ििण धबपररि सांिको दवदवा कायिै 
राख्न ेखोजज रहेको एउटा प्रयास हो भने्निा दवुविा छैन। स्वास््य राज्य िन्त्री डा.सरेुन्र 
यादवले ब्यजक्तगि स्वाथण पषृ्ठ पोर्र् गनण नधसणङ काउजन्सललाई दवाव र प्रभाविा 
पारेर अस्पिाल नभएका बेड सांख्या कि भएका नधसणङ कलेजहरुलाई कायणक्रि 
सांञ्चालन गनण कानून ववपररि प्रसेर ददइ अधनयधििा गरेको पाइएको छ। पोखरा ११ 
काुँहिुा रहेको िीन बरे् फािेसी पढाउन ेकलेज वेष्टन हेल्थ एकेडेिीले पोखरा र 
गण्डकी प्रदेशका ववद्याथीलाई पाखा लगाएर प्रदेश नां. दईु को सप्तरी धसराहाका र 
प्रदेश पाुँचका रुपन्देही र  कवपलवस्िकुा कट अप धलष्ट बैकजल्पक उिेदवारी 
ववद्याथीसांग िोटो रकि बढी असलु्ने योजना बधुनरहेको खबर ववधभन्न धिधडया िाफण ि 
सावणजधनक भैइरहेको छ। यसिा धसटीधभटी भक्तपरुका केही उच्च अधिकारीसुँग 
धिलेििो रहेको पाइएको छ। गण्डकीिा धसटीधभटीको प्रदेश कायाणलय खलेुको छ 
िर धसटीधभटी केन्रले प्रदेश कायाणलयलाई थाहै नददइ प्रदेश बावहरका ववद्याथी 
धभत्र्याइदैछ जो सांिीयिाको भावना ववपररि छ। प्राववधिक जशक्षा गरु्स्िरहीन कागजी 
खोस्टो िात्र बनाउने काि स्वास््य िन्त्रालयबाटै भैरहेको िेधडकल जशक्षा व्ववसायी 
सिेि रहेका स्वास््य राज्य िन्त्री डा. सरेुन्र यादवले नधसणङ काउजन्सलसुँग धिलेििो 
गरी िापदण्ड पूरा नगरेका आफ्नै अस्पिाल नभएका बेड सांख्या पूरा नगरेका 
अस्पिाललाई देखाएर नधसणङ हेल्थ अधसस्टेन्ट एच ए  कायणक्रि चलाउन ददनेगरर 
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नीधिगि भ्रष्टाचार भएको छ। जसले गदाण गरु्स्िरहीन प्राववधिक जशक्षा ददने बाढी नै 
आएको देजखन्छ। यसिा सभािखु िाफण ि सदन र सरकारको ध्यान आकर्णर् गनण 
चाहन्छु। सभािखु िहोदय पोखराको पद्म नधसणङ कलेजलाई ववधि र प्रवक्रया धिचेर 
वकनबेच गररुँदैछ। प्रवक्रया नै नपगु्ने ररजनल कलेजले पद्म नधसणङ खररद गनण केन्रसुँग 
सेवटङ धिलाई रहेको छ।  यसिा नधसणङ काउनधसलका अध्यक्ष गोिा धनरौला रजजष्टार 
धबररन्दा जिधिरे जो विणिान िाननीय पयणटन िन्त्री योगेश भट्टराई श्रीििी हनु्छ िथा 
स्वास््य राज्य िन्त्री डा.सरेुन्र यादव सिेिको सांलग्निा रहेको कुरा छिाछुल्लै 
बावहररएको छ। आि नागररकको स्वास्थसुँग सरोकार राख्न ेप्राववधिक जशक्षािा भैरहेको 
अधनयधििा र ववधिगि भ्रष्टाचार रोकेर गरु्स्िरीय जशक्षा प्रदानिा केजन्रि रहन यस 
सदनको गम्भीर ध्यान जावोस ्भने्न आग्रह  िाननीय सभािखु िाफण ि ि राख्न चाहन्छु। 
सभािखु िहोदय, आि जनचासोको ववर्यिा पोखराबाट प्रकाजशि हनु ेसराङकोट 
साप्तावहक र काठिान्डौबाट यनुाइटेड पोष्ट राविय साप्तावहकले धनरन्िर खोजखबर 
सम्प्रसेर् गरररहेको अवस्थािा पधन आरोवपिले कुनै खण्डन गरेको पाइदैन। यसले 
पधन उल्लेजखि प्रकरर्को सत्यिालाई पवुष्ट गदणछ। अििः सािाजजक ववकास िन्त्रालय 
प्रदेश सरकार यस ववर्यिा गम्भीर बनोस ्र छानववन गरी सत्य ि्य बावहर ल्याओस ्
र दोर्ी उपर कारवाही गररयोस।् यस्िै वेष्टन हेल्थ साइन्स एकेडेिीिा भैरहेका 
अधनयधििा ववरोि बोल्ने आन्दोधलि ववद्याथीहरुलाई प्रहरी बोलाएर िरपकड गरेर 
आफ्नो गल्िी लकुाउन ेप्रयास भैइरहेको छ। शाजन्िपूर्ण ववरोि गनण गने उपर भएका 
ज्यादिी रोवकन ुपदणछ। सभािखु िहोदय, अििः प्राववधिक जशक्षािा ब्याप्त अधनयधििा 
वढला ससु्िी ववद्याथी भनाण नखलेुका सम्बन्ििा सिेि अजख्ियार दरुुपयोग अनसुिान 
आयोग सावणजधनक लेखा सधिधि साथै आि सञ्चार जगिले यी र यस्िा ववर्यलाई 
उजागि गरी सशुासन स्थावपि गनण र ववद्याथीको भववष्य िाधथ भैरहेको खेलवाड रोक्न 
भधूिका खेजल्दन ि ववशेर् आग्रह गदणछु िन्यवाद जयनेपाल। 
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िाननीय सभािखु 
िाननीय सदस्य श्री राजजव पहारी, सिय १२ धिनेट । 

िाननीय राजजब पहारी  
िाननीय सभािखु िहोदय, धसधिि स्रोि सािनको बावजदु डेङ्ग ुरोग धनयन्त्रर् गनणको 
लाधग िखु्या िन्त्री कै उपजस्थधििा वहाुँको पहलकदधिले नै बहृि बैठक राखेर िन्त्री 
र िाननीयहरुलाई पररचाधलि गरेर जनचेिना जगाइ धनयन्त्रर् गनण जनु पहल भएको 
छ। यसको धनजम्ि प्रदेश सरकारलाई हाददणक िन्यवाद ददन चाहन्छु। िाननीय 
सभािखु िहोदय, अवहले हाम्रो नेपाली सिाजिा केही सिय यिा धनराश कुन्ठा 
आत्िभत्सनाण र नकारात्िक कुरा गने प्रवजृत्त बढेको छ। यसले केही सिय िाधनसलाई 
आफूधिर िान्न सवकएला िर सिाजलाई बदल्न सवकदैन सिाजलाई बदल्नेहरु हदणि 
आशा बादी बनै्न पछण। गण्डकी शि प्रदेश गठन भएपधछ आशािात्र जगाउन े हैन 
ववकास धनिाणर्को िाध्यििारा प्रदेशको सिवृिको यात्रालाई अगाधड बढाउने जनु काि 
भएको छ। यसको धनजम्ि प्रदेश सरकारलाई िन्यवाद ददनैपछण। सुँगसुँगै ि केही 
ववर्य वस्िहुरु यहाुँ राख्न चाहन्छु। यी ववर्य वस्िलुाई पधन प्रदेश सरकारले यथोजचि 
सियिा अववलम्व सम्बोिन गरेिा सनुिा सगुन्ि हनु््यो भने्न िलाई लागेको छ। 
हनु ि िैले कुरा राख्न उठ्दा खेरर फेवािालको िात्र कुरा राख्छ भने्न प्रसङ्ग पधन 
आउन सक्छ िर िाननीय सभािखु िहोदय,  ववश्वकै िेह्रौं सनु्दर िालको रुपिा 
जचधनएको फेवािाल जनु िालको सौन्दयणिा हेनण नौका ववहार गनण िाच्छापचु्रे 
लगायिका वहिालहरुको पानीिा छाुँया हेनण प्रत्येक वर्ण लाखौ लाख िाधनसहरु पोखरा 
आउुँछन।् जनु िालको कारर्ले नेपाल प्रत्येक वर्ण करौडौ करौडौ आम्दानी गछण। 
७६ जजल्लािा ६७ जजल्लाका िाधनसहरुले रोजगारी पाएका छन। त्यही िाललाई 
आिार िानेर राज्य र धनजी क्षेत्रका व्यवसायीहरुले खरवौंको लगानी गरररहेको छ। 
आज ववश्व साि ुजचनाउने हरेक पयणटन प्रविणनका सािग्रीिा यही फेवािालको  बढी 
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िजस्वर छ। उक्त िाल आज क्रिशिः ददन दईु गरु्ा राि चौगनुाको गनुाको दरले जेट 
जस्पटिा पोखरीको रुपिारर् गने ददशािफण  उन्िखु छ। चङगपूर सम्ि फैधलएको 
िाल अवहले खपौदी हुुँदै छदीिा आएर खजुम्चएको छ। फेवािालको सांरक्षर् सांविणनको 
ववर्यिा सम्िाधनि सवोच्च अदालिले गरेको फैसला र त्यो फैसला कायाणन्वयन 
सियिै जनु रुपिा हनुपुने हो त्यो रुपिा हनु नसकेर सांि प्रदेश र स्थानीय सरकारलाई 
परेको िानहानीको िदु्दा लगाएको ववर्यिा िैले यहाुँ कुरा राख्न उपजस्थि भैरहेको 
छैन। िैले ि गएको भार ३१ गिे परेको अववरल बर्ाणको कारर्ले िालको िाधथल्लो 
िटीय क्षते्रबाट बगाएर ल्याएका जलकुम्भी झारले फेवािाल परैु ढाुँवकएको छ। यो 
िाल अवहले अत्यन्ि कुरुप भएको छ। कवहले काुँही हािीले सनेु्न गछौ, पोखरािा 
पयणटकको आगिन ववृि गनण र पयणटकको बसाई लम्ब्याउन फेवािाल लगायिका 
िालहरुिा कु्रज र सानो खालको पानी जहाज पधन चलाउन ुपछण भने्न िर सभािखु 
िहोदय, अवहले ि िाललाई जलकुम्भी झारले परैु ढावकएको कारर्ले भएका त्यहाुँ 
िालिा भएका ढुङगाहरु पधन चलेका छैन र बाराही िजन्दर पधन दशणन गनण जान े
कुराबाट पधन पयणटकहरु बजन्चि रहेको अवस्था छ। त्यसो भएर अरु कुराधिर अवहले 
नजाउ िाल र िाल चाुँही क्रिशिः चौरिा पररर्ि भएको छ। अको कुरो हािी 
गण्डकी प्रदेशको २०१९ आन्िररक भ्रिर् बर्ण र २०२० नेपाल भ्रिर् बर्णको 
सम्िखुिा उपजस्थि छौँ। हािीले फेवा लगायिका ववधभन्न प्राकृधिक श्रोिहरुको 
ब्यापक रुपिा प्रचार प्रसार गरेर आन्िररक वाह्य पयणटकहरुलाई आकवर्णि गनण 
खोजेका छौँ िर फेवािालको धनलो, स्वच्छ, सफा  िाछापचु्रे छाुँया परेको पानी हेनण 
नौका ववहार खेल्न िाल हेदै प्याराग्लाधडङ गने भनेर पयणटक आउने िर िाल अकै 
रुपिा परैु जलकुम्भी झारले ढावकएको देख्दाखेरर पयणटकको जस्थधि के होला िसथण 
योिफण  ि यो प्रदेश सरकारको गम्भीरिापूवणक ध्यान आकृष्ट गनण चाहन्छु र सभािखु 
िहोदय, िैले िजस्वर पधन धलएर आएको छु। फेवािालको यो चावह िाधथको जङ्गल 
भयो यो वाराही िजन्दर भयो यो परैु जलकुम्भीले ढाकेको छ। अवहले ि िालिा पानी 
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नै देजखन छोडेको छ। परैु जलकुम्भी जलकुम्भी नै छ। यसको धनजम्ि गण्डकी प्रदेश 
सरकारले स्थानीय सरकार िहानगरपाधलका अन्यसुँग सिन्वय गरेर यसलाई 
प्रभावकारी ढङगबाट यसको िरुुन्ि अव फेवािाललाई सांकटकाल लगाउन ुपयो ि 
अवहले भन्न धिल्दैन त्यो जलकुम्भी झार धनकाल्नको धनजम्ि ि ववशसे पलकदधि 
धलनको धनजम्ि ि अनरुोि गनण चाहन्छु र यो कायणको धनजम्ि हािी जनप्रधिधनधिहरुलाई 
पधन खटाइयोस ्र हािी िाननीयहरुलाई पधन भारी बोकाइयोस ्हािी चावह भारी भोक्न 
ियार छौँ। यो िहाअधभयान सञ्चालन गने कुरािा दोस्रो अवहले धसङगो िलुकु डेङ्गु 
रोगबाट प्रिाधडि छ। यो  भन्दा पधन बढी हाम्रो गाउुँ वस्िीहरुिा जनिाहरु बाुँदरबाट  
वपधडि छौँ। आक्रान्ि छन ्कधिपय ठाउुँिा ि बाुँदर आिङ्कको कारर्ले धसङ्गो गाउुँ 
टोल बस्िी हरु नै धबस्थावपि हनु ेअवस्थािा पगेुको छ। पवहला पवहला जनिाले 
गाउुँिा बाटो िाटो खानेपानी पलु पलेसो चावहयो भनु्न हनु््यो र गण्डकी प्रदेश 
सरकारले अवहले गाउुँ गाउुँिा बाटो िाटो पलु पलेुसोहरु िरको चाुँवह धनिाणर्का काि 
िािािि भैरहेको छ। गाउुँ िरिा चाुँवह ववकास धनिाणर्को लहर आएको छ िर 
अवहले त्यहाुँका जनिाहरुले पवहला हािीलाई बाुँदर आिङ्कबाट जोगाइददन पर्यो वक 
बाुँदर िानण पाउनपुर्यो नत्र बाुँदरबाट हािी िने जस्थधि हनु लाग्यो भने्न कुराहरु 
आइरहेको छन। यसको धनयन्त्रर् गने कुरा त्यधि सजजलो नहोला िर िांकी पाकण  
बनाएर हनु्छ वक के गदाण यसको धनयन्त्रर् गनण सवकन्छ। ववदेशिा यस्िै सिस्याबाट 
वपधडि जनिालाई कसरी बाुँदर आिङ्कबाट िकु्त गराएको जस्थधि छ यसलाई 
गम्भीरिापूवणक धलएर चै प्रदेश सरकारले सांि र स्थानीय सरकारसुँग धिलेर गहृकायण 
गने ध्यान आकृष्ट गराउन चाहन्छु नत्र सरकारले गाउुँको ववकासको धनजम्ि बाटोिाटो 
/खानेपानी जशक्षा स्वास््यको धनजम्ि ठूलो लगानी गने जनिाले  चावह बाुँदर आिङ्कले 
बजार झने र गाउुँ नै ररत्तो हनुे अवस्था नहोला  भन्न सवकन त्यसो भएर यो ववर्यिा 
पधन िैले गजम्भरिा पूवणक सरकारको ध्यान आकृष्ट गराउन चाहन्छु। िेस्रो केही 
सिय अगाधड िाननीय ददपक कोइरालाले पधन यो ववर्य उठाउन ुभएको धथयो। 
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लेकसाइड लगायि ववधभन्न पयणटकीय स्थान क्षेत्रहरुिा ववधभन्न ब्यवसाय र पसलहरु 
गरेर बस्ने ववदेशीको सांख्या अत्यन्ि ववृि भएको छ। केही ददन अगाधड िातै्र प्रहरी 
प्रशासनले दईु /िीन िण्टािा िात्र अनगुिन गदाण पाुँच/ छ जना ववदेशीको चैं कोठा 
जाुँच पडिाल गदाण उनीहरु अवैि रुपिा बसेका र छ बर्णदेजख बसोबास गरररहेको 
ठूलो पररिार्िा लागू पदाथण लगायिका कानूनले बजजणि गरेका सािानहरु फेला परे। 
अवहले ि लेकसाइड लगायिका ठाउुँहरुिा ववदेशीले धभक िाग्ने अवाजछछि गधि 
धबधििा लाग्ने काि पधन भैरहेको छ। िसथण ववदेशी व्यवसायीहरु व्यवसाय गरेका 
चाहे ववदेशी हनु चाहे स्वदेशी व्यवसाय उनीहरु गरेका पसल िथा दोकान लगायिका 
सांस्थाहरुको अनगुिन गने र कानून ववपररि बसेका र काि गरेका कानून कठिरािा 
उभ्याउनको धनजम्ि प्रदेश सरकारले ववशेर् यसिा इधनधसयसन धलएर अगाधड बढोस ्
भनी ि चावह अनरुोि गनण चाहन्छु। िेस्रो चौथो वेगनासिालको केही सिय अगाधड 
वेगनासिाल िाज कुना भन्दा िाधथको जांगलिा केही ददन अगाधड पाुँच बर्णको एक 
बच्चा र गभणबिी रहेकोिा एक जना रधसयन िवहलालाई प्रहरीले सिािे उनी कहाुँ 
कसरी र कवहले कोसुँग नेपाल आइन ्यहाुँको केही गरररहेको छन ्भने्न कुरा भोधल 
छानववन गदाण क्रिशिः खलु्दै जाला यो खालको चै अवस्था छ। अवहले ववदेशीहरु 
आउन ेअधन चावह ओभर स्टे बस्न ेदशौ बर्ण बस्न े ववधभन्न खालको चावह उद्दशे्यका 
साथ यहाुँ चैं खेलो िेलो िन्दा गने प्रवजृत्त बवढरहेको छ। यसलाई िरुुन्ि चैं धनयन्त्रर् 
गनण पने अवस्था छ र चार जजरो वकलोधिटर देजख ववन्िवाधसनी िजन्दर सम्ि छ 
लेनको बाटो बनेर सञ्चालनिा आएको १ वर्ण धबधिसकेको छ िर त्यवह प्रोजेक्ट 
अन्िगणि बाग्लङु बसपाकण  भन्दा िलको वफके पलुको स्िरोन्नधि र चौडाई  अझै भएको 
छैन। बाटो चाक्लो भएको िर त्यहाुँ पलुको आकार ववृि गने भनरे बाटो चक्ल्याउन े
सुँगै त्यहाुँ छड, ढुङ्गा , वालवुा, धगवट्ट चावह झाररयो िर आठ िवहनादेजख बेवाररसे 
अवस्थािा छन ्र कररब त्यो बाटो बधनसकेपधछ जजरो वकलोधिटरदेजख ववन्िवाधसनी 
िजन्दर सम्ि पछाधडको बाटो चाक्लो भैसकेपधछ त्यो पलुिा िात्र २०/२२ जना 
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िाधनसहरु खसेर ठोवकएर चावह िररसकेको वा ितृ्यवुरर् गररसकेको अवस्था छ। 
िसथण त्यो पलुको चावह आकार ववृिको धनजम्ि जनु टेन्डर पधन लाधग सकेको छ। 
त्यो बाटो चाक्लो सुँगसुँगै हनु पने हो िर त्यहाुँ वढलाससु्िी भएको छ। त्यसको 
धनजम्ि प्रदेश सरकारले नै इधनसेसन धलएर यो कािलाई चावह अगाधड बढाओस ्वकनवक 
गण्डकी प्रदेश सरकारधसि गण्डकीका जनिाको आशा छ अपेक्षा छ ववश्वास छ। 
त्यसो भएर चैं यो कािहरु पधन गण्डकी प्रदेश सरकारले इधनसेसन धलएर गददणयोस 
भने्न जनिाको चाहाना छ। त्यसो भएर यी कुराहरुलाई यथोधथि यथासम्भव सम्बोिन 
होस ् भने्न ि अनरुोि गनण चाहन्छु र यधि नै कुरा राख्दै यी अवहले जे जधि ववर्य 
वस्िहुरु िैले उठाएको छु यी ववर्य वस्िहुरुको सियिै चावह सम्बोिन हनु ेछन ्पूर्ण 
ववश्वास छ। िेरो यो भनाइ टुङग्याउुँछु िन्यवाद। 

िाननीय सभािखु 
िाननीय सदस्य िनिाया लािा पोखरेल सिय ५:०० धिनेट 

िाननीय िनिाया लािा पोखरेल 
िाननीय सभािखु िहोदय, गोरखा वहिाली र पहाडी भ-ूभाग धिलेर भनकेो जजल्ला 
हो। जजल्ला सदरिकुािबाट चिुनवु्री पगु्न अझै पधन पाुँच ददन पैदल यात्रा गनुण पदणछ। 
िाजेका गाउुँपाधलका र आरुिाट गाउुँपाधलका भौगोधलक वहसाबले ववकट चिुनवु्री 
गाउुँपाधलका अधि ववकट छ। भौगोधलक ववकटिालाई िध्यनजर गदै िाजे 
गाउुँपाधलकाका केही वडाहरु र चिुनवु्री गाउुँपाधलकाका धनजम्ि धसदीवासिा २०६९ 
साल यिा सेवा केन्रको स्थापना गरेको धथयो। सेवा केन्रवाट नै सेवाप्रवाह गरी 
आि जनिाको सिस्या सिस्याको सिािान गनुण सेवा केन्रको स्थापनाको िखु्य उद्दशे्य 
हो िर सेवा केन्र स्थापनाको पछाधड किणचारीको दरबन्दी पूरा गनण नसक्न ुकिणचारी 
दगुणि भत्ताको राम्रो व्यवस्था नहनु ुर भएका किणचारीहरु पधन सदरुिकुाििा बसेर 
सेवा सवुविा धलन ेजस्िा सिस्याले गदाण सेवाग्राही चरि िारिा पनण गएको छ। उक्त 
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सेवा केन्रिा असार िसान्ि पछाधड नापी िालपोि नागररकिा फाुँट र गाउुँपाधलकाको 
कायाणलयहरुिा किणचारी नहुुँदा दईु िवहना देजख िी त्यहाुँको जनिाहरु अरु सेवा 
धलनबाट बजन्चि छन। यस्िा जनजजववकाका सम्बजन्िि सिस्याहरुको हल गनण प्रदेश 
सरकारको ध्यान आकर्णर् गराउन चाहन्छु। िाननीय सभािखु ज्यू, गण्डकी प्रदेशलाई 
पयणटकीय हव बनाउन ेप्रदेश सरकारको नीधि रहेको छ। गोरखाको चिुनवु्री उपत्याका 
पयणटकीय वहसाबले आकर्णर्को केन्रको रुपिा जचधनदै आएको छ। िनास्ल ुवहिाल, 
शृ्रङ्गी वहिाल चिुभ्याली राजन गमु्बाको अध्यान िथा अवलोकन गनण िनास्ल ुपदिागणको 
प्रयोग गदै लाके पास हुुँदै लम्जङु, िनाङ, िसु्िाङ पयणटकहरु जान ेगदणछन।् सांिीय 
सरकार िाफण ि नेपाली सेना िारा धनिाणर्ाधिन सडक सडकले उक्त िनास्ल ुपदिागण 
भजत्कन गइ आविजावििा प्रभाववि भएको छ। त्यसको व्यवस्थापन हनु नसक्दा 
पयणटक र पयणटन व्यावसायीहरु िारिा पनण गएको छ। धनिाणर्ाधिन सडक 
बढुीगण्डकीको वकनारै वकनार रहेको एक िात्र िनास्ल ुपदिागण र पदिागणको दाुँया 
वाुँया रहेको िानव बस्िीहरुिा सडक ववस्िार ववस्िारको क्रििा वि बलास्टले ठूलो 
क्षधि पगेुको छ। हाल सम्ि िआुव्जा र क्षधि पूधिणको कुनै व्यवस्था नभएको आि 
जन गनुासो रहेको छ। िनास्ल ुपदिागणको वैकजल्पक पदिागण धनिाणर् र िर िथा 
बस्िी क्षधिको उजचि िआुव्जाको व्यावस्था गनण प्रदेश सरकार िाफण ि सांिीय 
सरकारको ध्यान आकर्णर् गराउन चाहन्छु र उजचि िआुव्जाको व्यवस्थापन गनण र 
प्रदेश सरकार िाफण ि सांि सरकारलाई जोडदार िाग गदणछु। हस्ि िन्यवाद।  

िाननीय सभािखु 
िाननीय सदस्य ववनोद के.सी.सिय पाुँच धिनेट। 

िाननीय ववनोद के.सी . 
सभािखु िहोदय, यस २०७६ असोज पाुँच गिे राधि ११:०० बजे अववरल बर्ाण 
कारर् बेनी नगरपाधलका वडा नां.२ बगर फाुँट भने्न स्थानिा पवहरोिा िाधथबाट पवहरो 
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आउुँदा साि वटा िर पूर्णरुपले क्षधि भए २ जना बेपिा हनु गएको र ११ िरपररवार 
पूर्णरुपले ववस्थावपि भएको हनुाले सम्बजन्िि ठाउुँिा चैं प्रदेश सरकार ध्यान आकर्र्ण 
गराउन चाहन्छु र वपधडि पररवारलाई बस्िी बस्नका लाधग एउटा वािावरर् बनाउन 
प्रदेश सरकारसुँग अनरुोि गदै ववशेर् गरर ि यो केही सुँगसुँगै कुरा जोडन चाहन्छु 
भन ेयो हाम्रो आउदै गरेको ववजयादशिीको हर्ोउल्लासको अवस्था चाुँवह छ र अवहले 
यधि बेला अववरल बर्ाणका कारर् ववदेशवाट आउने हाम्रा दाजभुाइ िथा ववदेशी पयणटक 
आफ्नो गन्िव्य पगु्न सक्न ेअवस्था छैन र बाटोका कारर्ले काही स्थानीय सरकार 
काही प्रदेश सरकार काही सांिीय सरकार भन्दै त्यो बाटो कै स्वाधित्व धलन े
अवस्थादेजख राखेको छन। धिनै िहका सरकारले सम्बजन्िि ठाउुँहरुिा जान र चाडपवण 
िनाउनलाई बाटो खलु्ला गनेधिर सरकारको धछटो भन्दा धछटो ध्यान पगुोस ्भने्न ि 
अनरुोि गनण चाहन्छु र सुँगसुँगै यी बाटा नपगेुका ठाउुँहरुिा कही किै यधि बेलै 
यािायाि ब्यवसायीहरुको पधन डर लाग्दो िनोिानी छोटो छोटो बाटोिा पधन िेरै 
रकि पैसा असलु गने र त्यसको चावह त्यो सरोकार धलने स्थानीय िहका चैं 
जनप्रधिधनधिहरुले त्यसको चावह धनयन्त्रर् गनण नसवकरहेको हनुाले प्रदेश सरकारले 
पधन कुन ठाउुँको भाडा कधि हो कुन ठाउुँ जान लाधग के कधि पहलकदिी गनुण पने 
हो। िी ठाउुँहरुको लाधग प्रदेश सरकारको यथोजचि ध्यान जावोस ्भने्न भनाइ राख्दै 
िेरो भनाइ अन्त्य गछुण िन्यवाद।  

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु ववशेर् सियिा बोल्न ेिाननीय सदस्यहरुको क्रि यही सिाप्त 
हनु्छ। िाननीय सदस्यहरु अब ि िाननीय सािाजजक ववकास िन्त्री श्री नरदेबी 
पनुलाई ववद्यायन सधिधिको प्रधिवेदन सवहिको गण्डकी ववश्व ववद्यालयको स्थापना 
व्यवस्थापन र सञ्चालन गनण बनेको वविेयक िाधथ छलफल गररयोस भने्न प्रस्िाव पेश 
गनण अनिुधि ददन्छु। 
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िाननीय नरदेबी पनु 

िाननीय सभािखु िहोदय, सम्िाधनि सभािा धिधि २०७६ साल साउन १९ गिे 
बसेको बैठकिा प्रस्ििु भई दफावार छलफलको लाधग वविायन सधिधििा पठाइएकोिा 
सधिधिबाट प्रधिवेदन सवहि प्राप्त भएको गण्डकी ववश्व ववद्यालय स्थापना व्यवस्थापन 
र सञ्चालन गनण बनकेो वविेयक प्रदेश सभा धनयवाली २०७६ को ७४ को धनयि 
१२१ को उपधनयि २ (क) बोिजजि ववद्यायन सधिधिको प्रधिवेदन सवहि वविेयक 
िाधथ छलफल गररयोस ्भने्न प्रस्िाव प्रस्ििु गदणछु िन्यवाद। 

िाननीय सभािखु 

अव ि उक्त वविेयक छलफल गररयोस ्भने्न प्रस्िावलाई धनर्णयाथण गदणछु।  

यो प्रस्िावको पक्षिा हनुे िाननीय सदस्यहरुले हनु्छ भनु्नहोला र यसको ववपक्षिा हनु े
िाननीय सदस्यहरुले हनु्नभनु्न होला।  

यो प्रस्िावको  पक्षिा हनु ेिाननीय सदस्यहरुले हनु्छ भनु्नहोस।्  

हनु्छ भने्न आवाज आयो । 

यसको ववपक्षिा हनु ेिाननीयहरुले हनु्न भनु्नहोस।्  

हनु्न भने्न आवाज आयो । 

हनु्छ भने्न िाननीय सदस्यहरुको बहिुि भएकोले वविेयक िाधथ छलफल गररयोस ्
भने्न प्रस्िाव बहिुिले स्वीकृि भएको िोर्र्ा गदणछु।  

िाननीय सदस्यहरु अव वविायन सधिधिको प्रधिवेदन सवहिको गण्डकी ववश्व 
ववद्यालयको स्थापना व्यवस्थापन र सञ्चालन गनण बनेको वविेयक िाधथको दफावार 
छलफल प्रारम्भ हनु्छ। छलफलिा भाग धलन चाहनेहनु ेिाननीय सदस्यहरुको लाधग 
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१०:०० धिनटेको सिय धनिाणरर् गरेको छु। धनिाणररि सिय धभत्र िाननीय 
सदस्यहरुले आफ्नो भनाइ राख्नहुनु अनरुोि गदणछु। सवणप्रथि िाननीय सदस्य श्री 
रािजी प्रसाद बराल (जीवन) लाई छलफलिा भाग धलने सिय ददन्छु। 

िाननीय रािजी प्रसाद बराल (जीवन)  

िाननीय सभािखु िहोदय, आज हािी गण्डकी ववश्व ववद्यालय वविेयक उपर छलफल 
गनण गैरहेका छौँ। स्वभाववक रुपिा िपाई हािी सबैलाई जानकारी नै छ। जशक्षा 
नीधि भनेको राज्य प्रर्ालीको एउटा सेवक अथवा परुक हो भने्न कुरा हािीले बझेुका 
छौ। एकात्िक सािन्िी राज्य सत्ता अन्िगणि जनु प्रकारको राज्य जशक्षा नीधि बन्यो 
त्यो जशक्षा नीधि अन्िगणि जनु प्रकारका ववश्व ववद्यालयहरु बन ेस्वभाववक रुपिा धि 
ववश्व ववद्यालयहरुले नेपाली राि नेपाली जनिाको पक्षिा नेपाली जनिाको वहििा काि 
नगरेको कुरा पधन ववददिै छ। आज हािी धनिान्ि िौधलक र फरक राज्य प्रर्ाली 
अभ्यासिा छौँ। यस अथण विणिान राज्य प्रर्ालीलाई सफल िलु्याउने प्रवक्रयािा 
स्वभाववक रुपिा ववगिका जनु ढङ्गका ववश्व ववद्यालयहरु धथए। िपाई हािीले बझेुकै 
छौ। िी ववश्व ववद्यालयहरु न खोजिूलक रहे, न  अनसुन्िानिूलक रहे, साुँच्चै हाम्रा 
िहत्त्वपूर्ण सम्पधिहरुलाई ब्यवजस्थि वहसाबले पररचालन गने र जनिाको पक्षिा वहििा 
काि गने ढङ्गले िी ववश्व ववद्यालयबाट खासै अथणपूर्ण उपलजब्ि प्राप्त गनण सकेनौँ र 
आज दठक ववगिका ववश्व ववद्यालय भन्दा फरक प्रकृधिको ववश्व ववद्यालय गठनका 
धनजम्ि गण्डकी प्रदेशको सरकारले वविेयक अगाधड बढाएको छ। हाल सम्ि भएका 
ववश्व ववद्यालयहरु भन्दा फरक प्रकारको सांरचना सञ्चालन र व्यवस्थापनको िररकािारा 
स्थापना गररन ेववश्व ववद्यालयको दरुगािी िहत्त्व िात्र हैन गण्डकी प्रदेशले गौरव गने 
शैजक्षक सम्पधि पधन धनिाणर् हनुे छ। हाम्रो प्रदेशलाई यिु स्िरको प्रगधि पथिा 
लैजान ुपने ववधििै छ। जसका धनजम्ि उच्च स्िरका दक्ष शजक्त पवहलो शिण हो। 
हाम्रो प्रदेश राम्रो बनाउन हाम्र ैववश्व ववद्यालयबाट उत्पादन भएका दक्ष जनशजक्त हाम्रो 
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स्वाधभिान पधन हो। िलाई के अनभुधूि हनु्छ भन ेयो वविेयक हािीले गि बर्ण नै 
अगाधड बढाउन पाएको भए शायद िेरै नै प्रगधि हािीले ग्यौं होला िै पधन अवहले 
जनु ढङ्गले वविेयक आएको छ र यो वविेयकिा सांगठनात्िक सांरचनाका वहसाबले 
नौ वटा प्रकृधिका सांगठनात्िक सांरचनाहरु छन। यसको सबैभन्दा िहत्त्वपूर्ण यो 
न्याधसक पररर्द् असाध्यै िहत्त्वपूर्ण एउटा सांगठनको रुपिा सांरचनाको रुपिा यो 
वविेयकिा आएको छ। न्याधसक पररर्दिा पदेन बाहेक अवहले पधछ वविायन सधिधििा 
सांशोिन भएको छ। पाुँच िवहला सवहि पन्र जना छनोट गने ब्यवस्था छ। त्यसबाट 
प्रष्ट हनु्छ वक सक्षि िान्छे छाधनन ेछन ्भने्न कुरा हािीले ववश्वास गनण सक्छौ। 
त्यसका अधिररक्त ववश्व ववद्यालयको सवोच्च धनकायिा ववदेशी नराख्न ेकुरा सही नै 
हनु्छ र अवहले वविायन सधिधििा पधन नराख्न े कुरा सजच्चएर आएको छ। ववश्व 
साम्राज्यवाद थाहा नपाउने गरी िलुकुको सेल सेलिा डेरा जिाइ नै सकेको छ। यस 
पररवेशिा खलु्ला बाटो बनाइददने बारे सचेि बन्नपैर्छ हामी सचेत बनेका र्ौ ौँ। यो दठकै भएको 
छ भने्न िैले िहसुसु गरेको छु। जनसजक्त ब्यवस्थापन सधिधि बनाउने कुरा राम्रो 
छ। हाम्रा र िेरा िान्छे हैन राम्रा र दक्ष िान्छे छाधनन ेछन ्भने्न  एउटा ववश्वास 
हािी सवैलाई पैदा भएकै छ। जसका कारर् गरु्स्िरिा ववृि हनुछे कायि हनुेछ। 
काि, किणब्य, अधिकार र पदावधि िोवकए बिोजजि भधनएको छ। अधल अधल शांका 
किै लाग्न ेगरेको पधन छ। यो िोवकए बिोजजि हनु ेगदाण खेरर काि किणब्य अधिकार 
खलुाउन पाएको भए हनु््यो वक भने्न थोरै िलाई लागेको पधन छ। त्यसै गरेर 
कुलपधि र पूरा सिय काि गने जो प्रिखु कायणकारीको रुपिा अवहले हािीले ल्याएका 
छौ। ववगिका ददनहरुिा ववश्व ववद्यालयको कूलपधि प्रिानिन्त्री हनुे जनु प्राविान 
धथयो। त्यो प्राविानलाई अवहले यो वविेयकले सच्याएर ल्याएको छ। अथवा नयाुँ 
ढङ्गले ददएर आएको छ। हनुे कुरा सांस्थाको जो सांस्थाका ित्काधलन र दीिणकाधलन 
कायणहरु ब्यवजस्थि हनु ेछन। जब कुलपधि अथवा प्रिखु कायणकारी बने्न भैसके पधछ 
अस्वभाववक रुपिा कािहरु कायणहरु ब्यवजस्थि हनुछेन ्भने्न पधन हािीलाई ववश्वास 
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लागेको छ यस अथण पधन िहत्त्वपूर्ण छ। ववश्व ववद्यालय धभत्रको अन्िरधनवहि गाुँठीगठुी 
भनेको कुरा पाठयक्रि हो िर जनु पाठ्यक्रिलाई यहाुँ सिावेश गनण सकेको छैन। 
जनु पढाइ जनु धसकाइले खास अथण राखेको हनु्छ। ववश्व ववद्यालयको भौधिक सांरचना 
िातै्र होइन रहेछ। ववश्व ववद्यालय अन्िगणिको गाुँठी कुरा भनेको त्यहाुँको पाठयक्रि 
हो। पाठयक्रिको सन्दभणिा या उल्लेख गररएको छैन। त्यो गदाण गनण पाको भए 
राम्रो हनु््यो होला भने्न पधन िैले िहसशु गरेको छु। यद्यवप वविेयकिा पाठयक्रिको 
सबै जचज राख्न ेि सम्भव हुुँदैन त्यो पधन शीर्णकहरु राजखददन ुपाको भए राम्रो हनु््यो 
वक भने्न िलाई थोरै लागेको कुरा हो। परीक्षा प्रर्ाली पधन िोवकए बिोजजि नै 
भधनएको छ। जेहोस यो वविेयकले बजारसुँग नजोधडएको जशक्षाको खडेरीलाई 
अधिकिि शीिल ददन ेवर्ाणको सारित्व बोकेको छ। हािीले बझेुका पधन छौ। यो 
वविेयक आउुँदै गदाण खेरी केही वविधिहरु पधन धथए। िी वविधिहरुलाई पधन यो 
वविेयकिा सिेटेर सिावेश गरेर ववर्य बस्ि ुआएको छ। स्वभाववक रुपिा असाध्यै 
धिवहनेिपूवणक वविायन सधिधििा जसरी छलफल भयो। त्यो वविधिहरु केही 
जजज्ञासाहरु पधन रहे, िी वविधिहरु र जजज्ञासाहरुलाई पधन सिेटेर जसरी वविेयक 
आएको छ र स्वभाववक रुपिा वविेयक आफैिा असाध्यै िहत्त्वपूर्ण छ। िैले पवहला 
पधन भने यसले दरुगािी िहत्त्व राख्न ेछ। दरुगािी िहत्त्व िात्र हैन हाम्रो प्रदेशको 
सन्दभणिा यो असाध्यै िहत्त्वपूर्ण शैजक्षक सम्पधि बने्न छ र हािीलाई चावहने दक्ष 
जनशजक्तहरु हािी आफैले उत्पादन गरेर हाम्रो प्रदेशलाई साुँच्चै उन्नधि र प्रगधिको 
पथिा हािीले लान सक्ने छौ। त्यधि िात्र हैन  हािीले भनेका छौ। सिाजवाद 
उन्िखु अथण प्रर्ाली अथवा राज्य ब्यवस्था त्यसलाई साथणक िलु्याउने ववर्यिा यो 
वविेयक सबै वहसाबले उत्ति छ राम्रो छ। हाम्रो दलको िफण बाट वविेयकप्रधि पूर्ण 
सिथणन रहेको जानकारी सवहि िेरो भनाइ यवह अन्त्य गदणछु िन्यवाद। 

िाननीय सभािखु 
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िाननीय सदस्य श्री िेखलाल शे्रष्ठलाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु। 

िाननीय िेखलाल शे्रष्ठ  

िाननीय सभािखु िहोदय, आज हािी ववश्व ववद्यालय वविेयक छलफल जवुटरहेका 
छौँ। नाि हेदाण गण्डकी ववश्व ववद्यालय अत्यन्ि सनु्दर छ। हािीलाई िेरै ववश्व 
ववद्यालयहरु चावहएको पधन होला सभािखु िहोदय, नेपालिा िेरै ववश्व ववद्यालयहरु 
खधुलसके त्यो ववश्व ववद्यालयहरुको हधबगि के छ र त्यो ववश्व ववद्यालयहरुलाई हाम्रो 
सरकारले राम्रो बनाउन सक्यो वक सकेन होला नेपाली जनिा चाहेको जशक्षा त्यो ववश्व 
ववद्यालयहरुबाट प्रदान गनण सवकयो वक सवकएन अवहले होला सािै प्रदेशिा सािै 
प्रदेशको नाििा ववश्व ववद्यालयहरु खोल्न ेएउटा परम्परा अगाधड बढेको छ। त्यसिा 
हािीले सोच्न जरुरी छ। यो गण्डकी ववश्व ववद्यालयले प्राववधिक जशक्षा उत्पादन गने 
प्राववधिक जशक्षाको ववर्यिा पढाउने भने्न कुरा आएको धथयो र होला िर आज भन्दा 
पवहला खलेुका ववश्व ववद्यालयहरुले जसरी आफूलाई अगाधड बढाइए िी ववश्व 
ववद्यालयहरुको हववगि के छ र जसरी प्रकृया भन्दा वावहरबाट पवहला ववश्व 
ववद्यालयहरु खोल्न ेत्यसपधछ सांरचनाहरु ियार गदै जाने त्यस पधछ कलेजहरु खोज्दै 
वहुँडन ेपरम्परा स्वरुप आज एउटा खलु्ला ववश्व ववद्यालय भनौ िध्य पजश्िाञ्चल ववश्व 
ववद्यालय बन्यो। सदुरुपजििाञ्चल ववश्व ववद्यालयको हववगि के भएको छ। हो 
हािीलाई प्राववधिक ववश्व ववद्यालयको आवश्यकिा छ। गण्डकी प्रदेशले खोल्न ुपदणछ 
िर पवहला ववद्याथीहरु चावहन्छ वक चावहदैन त्यसिा आवि हनुको कधि जना कधि 
वटा कलेजहरु ियार छन।् त्यसको ववर्यवस्ि ुियार भएको छ वक छैन हािीले 
खाली पदाधिकारी धनयजुक्त गने सांरचना बनाउनको लाधग पदाधिकारीहरुलाई पैसा 
छुट्याउन ेत्यो पैसा जधि सबै िलब भत्तािा धसद्याउनेको िेरै उदाहरर्हरु छन।् खलुा 
ववश्वववद्यालय त्यसको ज्वलन्ि उदहारर् हो। िेरै वर्ण भैसक्यो र उस आफ्नो सम्पकण  
कायाणलय बाहेक अरु कुनै खोल्न सकेको छैन। हाम्रो गण्डकी ववश्व ववद्यालय पधन 
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त्यस्िै हनु ेहो वक हैन हािीलाई चावहएको छ  भन े पवहला हाम्रो गण्डकी प्रदेश धभत्र 
कधिवटा कलेजिा प्राववधिक जशक्षालयहरु सञ्चालन गरेका छन र यी प्राववधिक जशक्षा 
सञ्चालन गरेका कधि वटा कलेजहरुलाई हािीले यो गण्डकी ववश्व ववद्यालय अन्िगणि 
धलन सक्छौँ। के सरकारले ियारी गरेको छ। पवहला यधुनभधसणवट धत्रभवुन यधुनभधसणवट 
पधन यधिकै यधुनभधसणवट भएको हैन सांस्कृि ववश्व ववद्यालय पधन यधिकै भएको हैन। 
िेरै कलेजहरुलाई सिेटेर बल्ल ववश्व ववद्यालय स्थापना गरेको कारर्ले उनीहरु 
सफल छन।् काठिाण्डौ ववश्व ववद्यालयले पधन पवहला िीन/ चार वटा कलेजहरुलाई 
आफ्नो िािहििा ल्याउनको लाधग ियारी गरेर काठिाण्डौ ववश्व ववद्यालय स्थापना 
गरेको कारर्ले आज सफल छ। त्यही सफलिालाई हािीले अध्ययन गरेर यदद 
गण्डकी ववश्वववद्यालय आवश्यक छ, हािीले प्राववधिक जशक्षा ववद्याथी चावहएको छ, 
नेपालिा िेरै बेरोजगारहरु ववना कुनै आफ्नो धसप बेगर ववदेश गएको धििो अनभुवलाई 
गण्डकी प्रदेशले नािेट बनाउनका लाधग चाहना राम्रो हो िर ियारी पगेुको छैन। 
कुनै पधन ववर्य वस्ि ुछैन। त्यसिा अजि नै पूवणबक्ता िाननीयले भनभुयो कुनै यसिा 
पाठ्यक्रि ियारी भएको छैन कुन कलेज गण्डकी ववश्व ववद्यालय अन्िगणि आउन े
हो। हािी कहाुँ िेरै ववश्व ववद्यालयहरु यहाुँ छन यवह पोखरा ववश्व ववद्यालय छ। 
पोखरा ववश्व ववद्यालयिा चलाइएका ववर्यहरु भन्दा फरक गण्डकी ववश्व ववद्यालयले 
कुन ववर्यिा चलाउन खोजजएको छ। धत्रभवुन यधुनभधसणवटले भन्दा कुन फरक ववर्यिा 
सञ्चालन गनण खोजजएको हो वक खाली ववश्व ववद्यालय िातै्र खोल्न ेकाििा ववश्व 
ववद्यालय खोधलएको हो। त्यसिा िातै्र नेपाली काुँग्रसे यसको कोइसन हो कुनै ववश्व 
ववद्यालय खोल्नका लाधग नेपाली काुँग्रसे ववरोि गरररहेको छैन। आज हािीले त्यो 
ववश्व ववद्यालय किै खोलेर त्यो एउटा खाली कागजिा िातै्र ववश्व ववद्यालय हनु ेहो 
वक हाम्रा प्रदेशका यवुाहरुलाई त्यो जशक्षाबाट बजन्चि हनु पने हो वक त्यसको ियारी 
नपगेुको कारर्ले हािीले दोर् पाउन ेहो वक हािी अपजस व्यहोने हो वक भने्न नेपाली 
काुँग्रसेलाई जचन्िा छ। ि यहाुँबाट िाननीय ज्यूहरुलाई सरकारलाई आग्रह गनण 
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चाहन्छु हो ववश्व ववद्यालय खोलौंला पवहला ववर्यवस्िहुरु अगाधड बढाउन कधि वटा 
कलेजले हाम्रो ववश्व ववद्यालय अन्िगणि आउन ियार हनु ुहनु्छ। त्यसको लाधग हािीले 
ियारी गरौँ त्यसको लाधग वहाुँहरुलाई आव्हान गरौँ त्यो ववर्यहरु प्राववधिक ववर्यहरु 
10+2 हनु्छ वक अरु कलेजहरुिा हनु्छ वक त्यो कलेजहरुिा पवहलो प्रवशे गरौ 
कधि जना ववद्याथीहरुले त्यसिा पढ्नको लाधग इन्रेस्ट देखाउन ुहनु ुहनु्छ । भनाण 
गनुण हनु्छ त्यसलाई ववर्य वस्ििुा सिेटौँ त्यसलाई हािीले पाठ्यपसु्िकहरु धनकालौँ 
त्यसपधछ िी ववश्व ववद्यालयहरुलाई त्यो कलेजहरुलाई सिेटेर पोखरा ववश्व ववद्यालयको 
स्थापना गरौ हाम्रो गण्डकी प्रदेश पकै्क पधन त्यसको सफलिािा जानेछ। हाम्रो जस 
पधन पाउनहुनुछे। होइन खाली ववश्व ववद्यालय खोलेर अरु प्रदेशले खोल्यो गण्डकी 
प्रदेशले खोल्न ुपछण भने्न छैन हािीिा िेरै यहाुँ कलेजहरु छन िी कलेजहरुिा पवहला 
ववद्याथीहरु नभए वकन कलेज खोलेर हदैुन िेरै उदाहरर् छन स्कूल खोलेर िातै्र 
ठुला भैइदैन त्यसिा जशजक्षि बनाउने जशक्षा धलने ववद्याथी र जशक्षकको जरुरी छ 
त्यहीकारर्ले गदाण खेरी आज हािीले त्यो ववर्यिा ववद्यायन सधििीिा िाननीय 
सदस्यहरुले िेरै छलफल गनुण भएको छ। सभापजत्तज्यूले िेरै बहस गराउन ुभयो 
त्यसको सरोकारवालालाई पधन बोलाउन ुभयो िेरै कुराहरु उठेका छन िर त्यसको 
सिािान भैसकेको धथएन हाम्रो नेपाली काुँग्रसेको दल सम्बि िाननीय ज्यूहरुले त्यहाुँ 
िेरै कुराहरु राख्नभुएको छ। त्यसको ववर्यिा गठनको ववर्यिा प्रधिपक्ष दलको नेिा 
वा प्रधिपक्ष दलको प्रधिधनधित्त्व  हनु ेगरी एउटा शब्द िातै्र राखौ भन्दा पधन िपाईहरुले 
त्यसलाई स्वीकार गनुण भएन उहाुँहरुले त्यसलाई असहिधि जनाउनभुो। दइुटा कुरािा 
ववदेशी नागररक र अन्य कुरािा सहिधि भयो हाम्रो गण्डकी प्रदेशको एउटा परम्परा 
छ। हाम्रो नजीर  छ सबै पाटीहरु धिलेर यो प्रदेशको ववकास गने हो कसैले पधन 
कुनै ववकास धनिाणर्को कुरािा जनिालाई  फाइदा हनु ेकुरािा प्रदेशलाई फाइदा हनु े
कुरािा पक्ष र ववपक्ष हनु नचाहुँदा नचाहुँदै पधन आज जनिाको इच्छा जनिाबाट 
उठेको कर किै खेर जाने ि हैन बेला नभइन बनाएको कुनै पधन जचजले स्वास््यिा 
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हाधन हनु े िा होइन  भने्न नेपाली काुँग्रसेलाई जचन्िा भएको कारर्ले आज यो 
वविेयकको ववरुििा आज हािीहरु खडा हनु बाध्य भएका छौ। आशा छ नेपाली 
काुँग्रसेको यही सझुावलाई िपाईहरुले िनन गरेर अझै यसलाई िधनभिू छलफल 
गराएर के आवश्यकिा हो। यसिा थपिट गनुणपने कुरा के-के हनु िी कुराहरुलाई 
सिेटेर अवहल्यै हिारो नगरेर यसलाई अझै बेसी छलफल गराएर नेपाली काुँग्रसे र 
अन्य प्रधिपक्षहरुलाई पधन यो प्रदेशको ववकासिा सिैँ हािेिालो गदै जाने पररजस्थधि 
यो वविेयकबाट सरुु होस ्र हािीले ववरोि िातै्र गरेका होइनौँ  झकझकाएका हौँ 
जनिाको आवाज बोलेका हौ भन्दै िेरा भनाइ यही टुङ्गग्याउछु िन्यवाद जयनेपाल 
। 

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्य श्री धिनप्रसाद गरुुङ्गलाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु। 

िाननीय धिनप्रसाद गरुुङ्ग    

सभामुख महोदय, समृि प्रदेश लनमाषण गनष जन लजवन उपयोगी मुल्य र 

मान्यतामा आिाररत रालष्टर य र अन्तर रालष्टर य पुनरल्नमाषण भए पूणष प्रलतस्पिाष गने 

सक्षम र गुणस्तरीय जनशखक्त तयार गनष अनुसिान मुिुक तथा प्रालवलिक र 

ब्यावसालयक लशक्षा प्रदान गने उदे्दश्यका साथ गण्डकी लवश्व लवद्यािय थथापना 

व्यवथथापन र सञ्चािन गनष भनेको लविेयक श्रावणको तेस्रो हप्तालतर होिा शायद 

यो सदनमा प्रवेश गरेको लथयो र छिफि गनष र्हन छिफि पलछ ररक्ततािाई 

ररक्तता गदै हाम्रो आज यो गण्डकी प्रदेश सभाको प्रवेश गदै स्वालमत्व ग्रहण गदै 

आज हामीहरु छिफिमा सहभागी भएका छौ। सभामुख महोदय, आजको यो 

एउटा एक्काइशौ शताब्दीको युग तसथष कुनै पलन लवश्वको देशहरुको लवकास 

समृखिको मापन त्यसको लवश्व लवद्याियसौँग पलन जोलडने गछष । त्यसो भको हनािे 
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यसको लवश्व लवद्याियको गुणस्तरको मापन सौँगसौँगै त्यो देशको उन्नलत प्रगलत 

लवकाससौँग जोलडने भएको हनािे पलन स्वभालवक रुपिे चौतफी लवकासको 

समृखिको एउटा मेरुदण्ड रुपमा लशक्षािाई लशक्षा भने्न  विविकै लवश्व 

लवद्याियिाई हामी ललने गछौ। यस आिारमा कमजोर लवश्व लवद्याियबाट त्यो 

देशको भलवष्य पकै्क पलन उज्यािो हौँदैन त्यलतमात्र हैन असि प्रालिक प्रलक्रया 

अनन त्यसै्त गरेर सशक्त प्रालिक नेतृत्व लवना लवश्व लवद्यािय गुणस्तरीयता मापन 

गनष या त्यसिाई कायम गनष र थथालपत गनष गाह्रो हन्छ त्यलत मात्र हैन त्यस्तो 

ब्यखक्त जो चालह भाग बन्दी चाकडी अलन नातािाद जो हामीहरुिे लहजो भनै्द 

आयौ,ं अलहिे अनुभूलत लवलभन्न प्रकारका साथीहरुिे शायद त्यहीनेर होिा त्यस्ता 

कुराहरुिाई हामी जे जस्तो लकलसमबाट त्यो दुलर्त प्रलक्रयाबाट जुन खाििे राम्रो 

योग्यता अलन सक्षमता कसरी मापन गने र त्यो आिारबाट लनयुखक्त भएका लवश्व 

लवद्यािय या त्यो आिारबाट चाइने गिन भएको लवश्व लवद्याियिे जुन खािे 

हामीहरुिे एउटा स्वतन्त्र लनष्पक्ष लकलसमबाट कसरी काम गनष सक्छ र ? साौँचै्च 

शैलक्षक गुणस्तर अथवा ब्यवसालयकता या प्रलवलिका कसरी हालसि गनष सक्छ 

भने्न कुरा पकै पलन यो एउटा गम्भीर प्रश्न यो छिफिको लवर्य स्वाभालवक उि्ने 

र हने गछष । त्यलहभको हनािे यलह कुरािाई मध्यनजर गदै मिाई िाग्छ कुनै पलन 

शैलक्षक के्षत्रमा लवश्वका उन्नत देशहरु जहाौँ चालह एउटा खािे या जे जसरी अलहिे 

अनुभुलत गरेका छौ। एउटा प्रालिक प्राखक्टस वेस प्राखक्टस एउटा चालह जुन यो 

हामी जुन यो हामी चाही बोडष  अफ ट्रष्टी अन्तगषत लशक्षािाई िाने काम गरेका 

छौ। मिाई िाग्छ अलहिे सबै यहाौँहरुिे अनुरोि या लनवेदन त गनुष भएको छ। 

छिफिमा िेरै ल्याउनु भएको छ। अलहिे भइरहेको चालह हामीहरु लवश्व 

लवद्याियका गिन प्रलक्रया यसका कायषक्रमहरुको लवर्यमा त्यो भन्दा पलन 

लवलभन्न लकलसमबाट एउटा न्यास पररर्द् माध्यमबाट यो लवश्व लवद्यािय अगालड 

िानुपछष  भने्न कुरा शायद यो वेस प्राखक्टस अन्तगषत लवकलसत देशहरुमा 
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यहाौँहरुिे सबैिे जानु्नभाछ बुझ्नुभाछ त्यो कारणबाट यो चालह यो प्राखक्टस 

अन्तगषत यो लवश्व लवद्यािय िान खोजेको हनािे म चालह िेरै आशाबादी छु। त्यलत 

मात्र हैन यस अन्तगषत यहाौँलनर जे जसरी हामी शंका र िेरै कुराहरु छिफिहरु 

गरररहेका छौ। त्यो आिारबाट जो खािे चै यसका कुिपलतहरु बनाउने कुरा 

उपकुिपलतहरु बनाउने कुरा देखख लिएर रलजष्टर यसरी यो जुन प्रालिक चालहने 

प्रलतलनलित्व गने कामहरु छ। त्यसमा पलन ज्यादै मिाई िाग्छ। यो एकदमै कडा 
लकलसम बाट एउटा चाइने दफा राखखएको छ। जहाौँ चालहने के त भन्दा 

लबद्याबारीिी गरेको र त्यलत मातै्र हैन दश वर्ष चालह त्यस प्रालिक के्षत्रमा िाएको 

ब्यखक्तहरुिाई मात्र त्यसको कुिपलत त्यसपलछ विद्यािाररधि गरेर आि बर्ष 

चाइने त्यो अनुभव प्राप्त  ब्यखक्तिाई उपकुिपलत बनाउने भने्न कुरा चालह मिाई 

िाग्छ यो चालहने पकै्क पलन लवश्व लवद्याियिाई या  चालह प्रदेशको चालह शैलक्षक 

के्षत्रिाई कसरी थथालपत गने र समयको माग अनुसार अनुकुि समय सापेक्ष 

त्योिाई सम्वोिन गरेर साौँचै्च हाम्रा आवश्यकतािाई यो प्रदेशको शैलक्षक 

आवश्यकता लहजो हामीिे भलन रहेका चाहे वैिालनक लशक्षाको कुरा होिा चाहे 

प्रालवलिक लशक्षाको कुरा होिा ब्यवसालयक लशक्षाको कुरा होिा त्यसको 

अभावमा हामी सामालजक रुपिे, आलथषक रुपिे, शैलक्षक रुपिे, यी समू्पणष कुरािे 

चालहने हामी रुपान्तरण र्नग पनि पर्यो भनेर हामीहरु जे जस्तो सम्म अलहिे 

जेलि रहेको छ। त्यो कुरािाई सम्वोिन गनष पलन हामी यो लवश्व लवद्यािय गिन 

पलछ जान्छौ। सक्छौ भने्न म मान्यता राख्दै त्यो आिारबाट यो लविेयकको पूणष 

समथषन गदषछु। त्यलत मात्र हैन हामी अलहिे चालह संघीयतामा गैरहेका छौ। पकै्क 

पलन यो संघीयतामा जाने क्रममा हामी यसको संलविानको कायाषन्वयन यसिाई 

संथथागत गनुष पने पकै्क पलन हाम्रो दालयत्व लभत्र पछष । त्यही संलविानको 

कायाषन्वयन र संघीयतािाई संथथागत गने कुरामा कही नै कही लवश्व लवद्यािय 

जोलडएको छ भने्न मिाई िाग्छ। लकन भन्दा हामीहरु प्रदेशको एकि 
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अलिकारको कुरा अनुसुची  ६को आिमा यहाौँहरु हेनुष भयो भने्न शैलक्षक अलिकार 

मधे्यमा प्रादेलशक काम लवश्व लवद्यािय गिन गने प्रदेशको एकि अलिकार छ र 

त्यसिाई कायाषन्वयन गने लक नगने भने्न लवर्यमा मिाई िाग्छ। यो चालह नै लवश्व 

लवद्यािय गिनसौँग जोलडएको छ। यो सौँगसौँगै संघीयता कायाषन्वयन गने र 

संथथागत गने कुरा गने लक नगने भने्न कुरा पलन हामी सौँग त्यो प्रश्न जोलडन्छ भने्न 

मिाई िाग्छ त्यसो भएको हनािे यो चालह यलतकै महत्त्व छ भने्न म िान्दछु। यलत 

मात्र हैन अलहिे हन त थुपै्र कुराहरु आए अलग माननीयजू्यिे कुरा उिाउनुभो 

अब यो लवश्व लवद्यािय भखषर हामी के त  भन्दा प्रवेश गरररहेका छौ। प्रवेशै गने 

क्रमको सुरुआतमै मिाई िाग्छ। यहााँ पाठ्यक्रमको कुरा अलन त्यसपलछ 

सम्वन्धन आंलगकताको कुरा यी  कुराहरु हतार होिा वहाौँ शायद एउटा 

उत्पादनसौँग पलन जोलडनु हन्छ होिा। उहाौँिे उत्पादन नै नगररकन बजारमा चै 

सेि कसरी चै त्यो होिा लफलजलबलिटी सभे गने पाटो होिा त्यो प्रदेश सरकारिे 

गदै होिा र गरेको आिारबाट यी चालह हाम्रो अगालड लविेयक आएकोछ। 

सामान्य उत्पादन नगररकन अलन त्यसको लडमान्ड र सप्पिाई कसरी हन्छ भने्न 

मेरो बजार अर्गतन्रमा मात्र  हैन कक यो  लशक्षामा पलन सम्बन्धनको कुरा अनन 

क्याम्पसको कुरा कलत उस र्िग  भन्ने  कुरा सेलेबस हाम्रो सेिेबस बनाउने त 

बल्ल हामी प्रवेश गदै छौ। अलहिे हामी छिफिको चरणमा छौ। जहाौँबाट के त 

भन्दा चालह लविेयक पास भैसकेपलछ कस्ता लवर्य राखे्न त्यसका चालहने अलहिे 

भएका प्राखक्टसहरु/ अनुभवहरु लवश्वका प्राखक्टसहरुिाई हामी एकीकृत गरेर 

हाम्रो मौलिक समस्यािाई पलहचान गरेर हाम्रा आवश्यकतािाई सम्वोिन र सेवा 

प्रवाह गने लकलसमबाट हामी अगालड बढ्ने कुरा बल्ल मात्र आउिा र बल्ल त्यहाौँ 

हामीहरु पलससकेपलछ को कस्तो लवद्यािय आउने नआउने आउने कुरािाई 

कसरी चै बढी सेवा मुिुक प्रभाव मुिुक समाज सापेक्ष समय सापेक्ष बनाउने भने्न 
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कुरा छिफिको कुरा होिा र यो अलहिे प्रवेशको कुरामा हामीहरु चालह के त 

भन्दा त्यहाौँ छेकबार र्ने कुरा भने्नको मिाई िाग्छ। यो न्याय  संर्त कुरा लववेक 

संगत नहोिा । हन त अटहले  हामीहरु लववेकिाई बन्धक बनाएर हामी चालह 

िानको माउते भनेर िाणी लबिास गनषिाई छेकै्दन त्यो चालह हामी गरररेको छौ। 

थुपै्र देखेका छौ तर त्यसिे मार ैलनकास लदन्छ के ? यो कुरा पलन त्यलतकै हो र 

अलहिे मिाई िाग्छ यो चाइने के त भन्दा प्रदेश सभा प्रदेश लवश्व लवद्यािय गिन 

गने भने्न  कुरामा िेरै कुरा जोलडएको छन। के हामी संघीयतािाई कायाषन्वयन 

र्नग जाने  लक नजाने भने्न कुरा होिा। यहाौँको चालह के हो त भन्दा ब्यावाहाररक 

र वैिालनक र व्यवसालयक लशक्षािाई हामी अगालड बढाउने लक नबढाउने भने्न 

कुरा होला अलन साौँलच न अलहिेको यो चालह संघीयता मोडेि अनुसार प्रदेश 

सरकार आफैमा एउटा गभमेन्ट हो भने्न कुराको मेसेज जनतािाई लदने लक नलदने 

भने्न कुरा लन होिा। त्यसो भको हनािे यी थुपै्र कुराहरु जोलडदा खेरर चाइने एउटा 
ररपोटग हेने हो। यो िेरै भयो लक भने्न कुरा मिाई िाग्छ यो कुरा चालहने अलहिे 

लप.लस.लज.को एउटा ररपोटष हेने हो भने पलन नेपािमा अलहिे एघार ओटा लवश्व 

लवद्यािय छन् तर चार ओटा के त भन्दा चालह मालनएको लवश्वलवद्यािय जो चालह 

के त भन्दा मेलडकि प्रलतष्ठान जोले चाटहने सम्बन्धन लदन पाउौँदैन अब लवश्व 

लवद्यािय चालहने लटयू चालह एकदमै पुरानो जो अलहिे पलन अलहिे नबे्ब हजार 

बेसी लवद्याथी छन। हन त  अब िुखम्वनी वौि लवश्व लवद्यािय पलन दुई सय छलिस 

मिाई िाग्छ सवा दुई सय जलत लवद्याथी होिा यस्तो लकलसमबाट  अब अलहिे लटयू 

र  के रे पूवाषञ्चि लवश्व लवद्यािय त्यस्तो गरेर पोखरा लवश्व लवद्यािय लयनीहरु चालह 

केही वेसी कुराहरु यताउलत होिा तर तहाौँ जम्मा यताउलत मोटा मोटी हेने बेिामा 

चार िाखको हाराहारीमा लतन िाख एकालस हजार चानचुन  चाइने के त भन्दा 
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अलहिे  के रे लवश्व लवद्यािय पढ्ने लवद्याथीहरु छन। के नेपािको आवश्यकता 

यसले पूलतष गरय्ाछ त?  साौँचै्च नै अलहिे जब चालह अब लवश्व चाइने उसिाई हेने 

हो भने अिार देखख छब्बीस बर्ष लवश्व लवद्यािय अध्ययन गने हो। नेपािको 

जनसंख्यािाई त्यो हेने हो भने िगभग सत्र प्रसेन्ट भनेको लर्भर् पचास देखख 

एकाउन्न िाख चालह व्यखक्त लवश्व लवद्याियमा अध्ययन गनष जानु पने हो तर हाम्रो 

डाटािे के देखाउौँछ भन्दा जम्मा चार िाख ब्यखक्त के रे त्यो चालह वररपरर लवश्व 

लवद्यािय गैराखेको छ।यसको थुपै्र कारणहरु होिान् तर एउटा कारण भनेको 

के हो त भन्दा लवदेशीने कुरा थुपै्र छन। लवद्याथी वालहर जाने तर  के त भन्दा उक्त 

उपयुक्त खािका चालह सेिेवसका कुरा देखख लिएर अरु चालहने के त भन्दा त्यहाौँ 

चालहने पहौँचका कुरादेखख लिएर यी यस्ता कुराहरु भैरहेको हनािे 

स्वभालवकरुपिे हामीहरुिे यो पोखरा लवश्वलवद्याियिाई एउटा सवैका 

आवश्यकता त्यो वालहर रहेका चालहने व्यखक्तहरुिाई पलन समावेस गने खािका 

त्यो लकलसमबाट लवश्वलवद्यािय तयार गनषको िालग पकै्क पलन के रे यो गण्डकी 

प्रदेश यसमा सफि हनेछ र यसकोिाई पूणष समथषन गदै आफ्नो भनाइ अन्त्य 

गछुष  । िन्यवाद। 

िाननीय सभािखु 

िाननीय सदस्यहरु अब ि िाननीय सािाजजक ववकास िन्त्री श्री नरदेवी पनुलाई 
छलफलिा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ ददन अनिुधि ददन्छु। 

िाननीय नरदेवी पनु 

िाननीय सभािखु िहोदय, गण्डकी ववश्व ववद्यालय स्थापना व्यवस्थापन सञ्चालन 
सम्बन्िी वविेयक िाधथ छलफल र िाननीय सदस्य ज्यूहरुबाट जनु प्रश्न उठेको छ। 
यसको बारेिा िैले आफ्ना अववब्यजक्त ददनको धनजम्ि अनिुधि चाहन्छु। ववशेर् गररकन 
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गण्डकी प्रदेश सरकारले आफ्नो गठन सरकार गठन लगतै्त गण्डकी प्रदेशिा आफ्नो 
ववश्व ववद्यालय सञ्चालन गने अथवा नेपालको जशक्षा जनु वहसावले सञ्चाधलि छ।यसलाई 
राम्रो ढङ्गले सञ्चालन गनण धनजम्ि यो भन्दा फरक ढङ्गले सञ्चालन गनणको धनजम्ि यसलाई 
अनसुन्िानको थलो बनाउनकुो धनजम्ि प्राजज्ञक व्यजक्तहरु उत्पादन गने थलो बनाउनको 
धनजम्ि यसलाई आववस्कार  केन्रको रुपिा ववकास गनणको धनजम्ि यसलाई प्राववधिक 
जनशजक्त उत्पादन गनणको धनजम्ि प्रदेश ववश्व ववद्यालय सञ्चालन गने उद्िोर् गरेको 
धथयो। सोही अनसुार हािी अगाधड बढेका छौ र हािीले अजिल्लो आधथणक बर्ण 
०७४/०७५ िा हािीले  एउटा कायणदल गठन गरेका धथयौँ। हािीले कायणदल गठन 
गररराख्दा खेरर हािी नयाुँ ठाउुँिा जाने वा अवहले सञ्चाधलि बी.एन, वप.एन, वपयू. 
डब्ल.ुआर.सी यस्िा ठाउुँहरुिा जाने भनेर हािीले छलफल चलाएका धथयौ र हाम्रो 
कायणदलले सम्बजन्िि ठाउुँहरुिा गएर छलफल चलाएको धथयो िर छलफल चलाइ 
राख्दा खेरर वप.यू र वप.एनले प्रदेश सरकार िािहि नबस्न ेर नेपाल सरकार िािहि 
बस्नको धनधिि इच्छुक रहेको र प्रदेश सरकारिा आउन नचाहेको हनुाले हािी फरक 
ठाउुँिा जाने धनर्णय गरेका छौ र अवहले यो ववश्व ववद्यालय जरुरी छ वक छैन भने्न 
सन्दभणिा अवहले सांवविानले प्रदेश सरकारलाई उच्च जशक्षाको जजम्िेवारी ददएको छ। 
अवहले गण्डकी प्रदेशधभत्र भएका जधि पधन जशक्षाहरु छन। वक ि  यो स्थानीय िह 
िािहतिा छ। वक ि यो नेपाल सरकार िािहि छन। त्यसो भए प्रदेश सरकार 
िािहििा के ि? प्रदेश सरकारले जशक्षािा खेल्न ुपने भधूिका कहाुँ धनर खेल्न ेभने्न 
सन्दभणिा हािीले प्रदेश ववश्व ववद्यालयको पररकल्पना गरेको कुरा यहाुँहरुको ववचिा 
ि जानकारी गराउन चाहन्छु। सुँगै पाठयक्रिको कुरा हािीले जब वविेयक पास गने 
छौ। प्राजज्ञक पररर्द् छ। त्यो प्राजज्ञक पररर्द्ले  हाम्रो ववश्व ववद्यालयिा चावहन े
पाठयक्रिको बारेिा छलफल चलाउने छ। कस्िो खालको पाठयक्रि बनाउने कस्िो 
खालको जनशजक्त उत्पादन गने केन्र बनाउने भने्न सवालिा त्यो प्राजज्ञक पररर्द्ले 
के रे पाठ्यक्रि िाफण ि अगाधड ल्याउन े यहाुँहरुको ववचिा ि जानकारी गराउन 
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चाहन्छु र अवहले हािीले धिन वटा ववशेर् गरी धिन वटा हािी न्याधसक पररर्द 
कायणकारी पररर्द प्राजज्ञक पररर्द ववशेर् गरी धिन वटा कुरालाई धिन वटा हाम्रो 
अांगहरुलाई हािी वक्रयाशील बनाएर हाम्रो ववश्व ववद्यालयलाई असाध्यै राम्रो यो ववश्व 
ववद्यालयिा गण्डकी प्रदेशको नागररकले िातै्र हैन यो ववश्व ववद्यालय नेपालको 
नागररकले िातै्र हैन यो ववश्व ववद्यालयिा ववदेशका ववद्याथीहरु पधन पढ्न आउन े
वािावरर् धसजणना गनुणको धनजम्ि र यो ववश्व ववद्यालयिा राजधनधिक हस्िक्षेप िकु्त ववश्व 
ववद्यालय बनाउनको धनजम्ि प्रदेश सरकारले पररकल्पना गरेको कुरा यहाुँहरुको ववचिा 
जानकारी गराउन चाहन्छु। यधि कुरा राख्दै ि आफ्नो भनाइलाई अन्ि गनण चाहन्छु। 

िन्यवाद। 

िाननीय सभािखु 

माननीय सदस्यहरु अब यो िलफल यही समाप्त हुन्ि। माननीय सदस्यहरु अब म 

माननीय सदस्य श्री डोबाटे विश्िकमागलाई आफ्नो संशोिन प्रस्तािको क्रम संख्या एकमा 
रहेको दफा सातको उपदफा दईु (क) सम्म सम्बक्न्ित संशोिन प्रस्ताि कफताग ललन 

चाहनुहुन्ि भन्न ेसो को लाधर् समय उपलब्ि र्राउाँ िु।  

िाननीय डोबाटे ववश्वकिाण 

सभामुख महोदय, यस र्ण्डकी विश्ि विद्यालय स्र्ापना ब्यिस्र्ा र सञ्चालन र्नग 
वििेयक सदनमा प्रस्ततु भैइरहदा मलाई िेरै पुरानो यादहरु आएको ि। हामीले यो देशमा 
र्ररब जनता, दललत जनता वपिडडएका जनता उत्पीडनमा परेका जनतालाई 

सामानुपानतक, समाबेसी र उनीहरुलाई अधिकार प्राप्त र्नुगपिग  भन े र हामी सम्पूणग 
कक्रयाशील राजनीनतक दलहरु र सम्पूणग नेपालका नार्ररकहरु र यो देशका दललतहरु 

वपनिडडएका िर्ग र समुदायले पनन लामो समय सम्म आन्दोलन र्दै आए र हामीले पनन 

हक अधिकार पाउनु पिग  भनेर चाटह हामीले आन्दोलन र्दै आयौँ  र सब ैराजनननत दलहरु 
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भन्न्नुभयो सब ैिर्ग र समुदायलाई राज्यको पहुाँचमा पुर्याउनु पिग। अधिकार प्राप्त र्नुग 
पिग  भनेर सबैले ठुल ठुला भाषण र्रेको इनतहास सााँची ि तर त्यसलाई अटहले मलाई 

सम्झना आको ि। त्यही फलस्िरुप अनुसार २०७२ सालको संवििान जारी र्नग  सफल 

भयौँ। त्यस संवििान जारी र्दागखेरर पनन दललतका हक अधिकार मटहलाका हक अधिकार 

लर्ायतका विलभन्न हक अधिकारलाई संवििानमा लेख्नका ननम्ती पनन त्यनत खरे ठुलै 

अप््यारो कसरतहरु भएको धर्यो। त्यनतबलेा पनन दललत सांसदहरु संवििानसभामा 
उपक्स्र्त भैरहाँदाखरेर त्यो बेला पनन ननकै ठूलो कसरत र्नुग परेको धर्यो। त्यो दललत 

सांसदहरुले त्यो बेला पनन ठुलै आिाज उठाउदा नसकेको भएर दललतका सम्पूणग राजनननत 

दलमा आस्र्ा राख्ने दललतहरुले संघ र सलमनत र्ठन र्रेर दिाि टदन नसकेको भए हुाँटद 

त्यो बेलामा पनन दललतको हक अधिकारमा संवििानमा लेख्न नसककने रैि भन्न े कुरा 
मलाई अटहले सम्झना आइरहेको ि। सभामुख महोदय, आज यो हाम्रो सदनमा प्रदेश 

सभामा झन्ड ैझन्ड ै२५/२६ िटा वििेयकहरु पास भएर पेश भएर पास भएको अिस्र्ा ि। 
त्यही सन्दभगमा हामीले पटक-पटक मैले सदनमा उठाउाँ दै आए कमसेकम समािेशी 
लसद्िान्तलाई चाटह हामीले अनघ बढाउनु पिग  भन ेर मैले पटक-पटक उठाउाँ दै आएको धर्ए 

त्यही सन्दभगमा यो र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको वििेयकको सन्दभगमा  पनन मैले जोडदार 

मार् र्रे उठाएाँ  तर्ावप ती कुरा संिोिन हुनु सकेन। त्यही सन्दभगमा म र माननीय सररता 
र्ुरुङ्र् भएर २०७६/०४/२१ र्ते यस सदनमा हामीले संसोिन प्रस्ताि पेश र्रेका धर्यौँ  
बुाँदा नम्बर पररच्िेद ४ को सात न्यालसक पररषद् र्ठनको सन्दभगमा र नतनको दफा २ को 
खण्ड र् को र् बमोक्जम सदस्यहरुमा आिश्यकता अनुसार िढीमा नतन जना विदेशी 
नार्ररक राख्न ेसन्दभग र यो दशको उपदफा २ को खण्ड र् बमोक्जम ननयुलती  सदस्य कायग 
क्षमता अभाि र खराब आचरणको सम्बन्िमा इमान्दारीपूिगक आफ्नो पदीय कतगब्य 

पालना नर्रेको बदननयतपूिगक काम कारिाही र्न ेिा शारररीक मानलसक आिश्यक काम 

आफ्नो दानयत्ि क्जम्मेिारी पूरा र्नग असमर्ग रह्यो भन ेसन्दभगमा मुख्यन्यायधि बलताको 
संयोजकत्िमा भन्ने सन्दभगलाई हामीले तीन िटा बुाँदामा चाटह संशोिन प्रस्ताि सदनमा 
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दताग र्राएका धर्एम र हामीलाई आशा र विश्िास धर्यो। यो ननश्चय पनन वििायन 

सलमनतबाट यो विषयमा ननश्चय पनन संिोिन होला भन्ने हामीलाई विश्िास धर्यो तर 

यसमा िेरै वििायन सलमनतबाट िलफल र्रेर ल्याउनुभएको ि र मलाई अटहले पनन लाधर् 

राखेको ि कक र्ण्डकी प्रदेश सरकार अटहले पनन दललतहरु प्रनत उदालसन ि भन्न ेमलाई 

लाग्दि ककन भन ेमैले र्ण्डकी प्रदेश सरकार र वििायन सलमनतलाई िन्यिाद टदनु पने 

हुन्ि ककन भन े उहााँहरुले समािेशी लसद्िान्तलाई मध्यनजर र्नुगभन्दा पनन अझ ै

र्ैरदललत समुदायलाई नै भार् नपुरे्को कारणले पन्र जना पुर्याउन सलने सफल हुनु भए 

ि। त्यसको लाधर् पनन म र्ण्डकी प्रदेश सरकार र वििायन सलमनतलाई िन्यिाद टदन 

चाहन्िु र अको कुरा एउटा पनन दललतले यसमा र समुदाय र समािशेी  लसद्िान्तलाई 

कायम र्नग नसकेको कारणले पनन र्ण्डकी प्रदेश सरकार र वििायन सलमनतलाई िन्यिाद 

टददै मेरो यो संसोिन प्रस्ताि कफताग नहुने व्यहोरा अनुरोि र्िुग। िन्यिाद जयनेपाल। 

िाननीय सभािखु 

माननीय सदस्यहरु र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना,  व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग 
बनेको वििेयकका संशोिन प्रस्तािकताग माननीय श्री दोबाटे विश्ि कमागले प्रस्तुत र्नुग 
भएको संशोिन प्रस्ताि कफताग ललन अस्िीकार र्नुग भएककोले उलत प्रस्ताि ननणगयार्ग 
प्रस्तुत र्दगिु। यो प्रस्तािको पक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्न्नुहोला र यसको 
विपक्षमा  हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नुहोला। यो प्रस्तािको पक्षमा हुने माननीय 

सदस्यहरुले हुन्ि भन्नुहोस ्। 

हुन्ि।  

यसको विपक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नु होस। 

हुन्न। 
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हुन्न भन्न ेमाननीय सदस्यहरुको बहुमत भएकोले उलत प्रस्ताि बहुमतले अस्िीकृत 

भएको घोषणा र्दगिु। अब म र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना ब्यिस्र्ापन र 

सञ्चालन र्न े बनेको वििेयकका सम्बन्िमा वििायन सलमनतको प्रनतिेदनको 
संशोिनको क्रम संख्या १देखख १८ सम्म उल्लेखखत संशोिनलाई ननणगयार्ग प्रस्तुत र्दगिु। 

यो प्रस्तािको पक्षमा हुने  माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्न्नुहोला र यसको विपक्षमा  हुने 

माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नुहोला। यो प्रस्तािको पक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले 

हुन्ि भन्नुहोस।् 

हुन्ि। 

यसको विपक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नु होस। 

हुन्न। 

हुन्ि भन्न ेमाननीय सदस्यहरुको बहुमत भएकोले र्ण्डकी विश्िविद्यालयको स्र्ापना 
व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग बनेको वििेयकका सम्बन्िमा वििायन सलमनतको 
प्रनतिेदनको संशोिन क्रम संख्या १देखख १८सम्म उल्लेखखत संशोिन बहुमतले स्िीकृत 

भएको घोषणा र्दगिु। 

माननीय सदस्यहरु अब म र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना व्यिस्र्ापन र सञ्चालन 

र्नुग  भनेको वििेयकका सम्बन्िमा वििायन सलमनतको प्रनतिेदनको संशोिनको क्रम 

संख्या १देखख १८ सम्म उल्लेखखत संशोिन र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना 
व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग बनेको वििेयकको अङ्र् बनोस ्भनी ननणगयार्ग प्रस्ततु 

र्दगिु। यो प्रस्तािको पक्षमा हुने  माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्न्नुहोला र यसको 
विपक्षमा  हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नुहोला। यो प्रस्तािको पक्षमा हुने माननीय 

सदस्यहरुले हुन्ि भन्नुहोस।् हुन्ि। 

यसको विपक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नु होस।् हुन्न। 
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हुन्ि भन्न ेमाननीय सदस्यहरुको बहुमत भएकोले र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना 
व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग बनेको वििेयकका सम्बन्िमा वििायन सलमनतको 
प्रनतिेदनको संशोिनको क्रम संख्या १ देखख १८ सम्म उल्लेखखत संशोिन बहुमतले 

र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग बनेको वििेयकको 
अङ्र् बनेको घोषणा र्दगिु। 

माननीय सदस्यहरु अब म वििेयकको दफा १ देखख ३९ उनन्चाललस सम्म र्ण्डकी विश्ि 

विद्यालयको स्र्ापना व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग भनेको वििेयकको अङ्र् बनोस ्भनी 
ननणगयार्ग प्रस्तुत र्दगिु। 

यो प्रस्तािको पक्षमा हुने  माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्न्नुहोला र यसको विपक्षमा  हुने 

माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नुहोला।  

यो प्रस्तािको पक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्नुहोस।्   

हुन्ि भन्न ेआिाज आयो।  

यसको विपक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नुहोस।् 

हुन्न भन्न ेआिाज आयो।  

हुन्ि भन्न े  पक्षका माननीय सदस्यहरुको बहुमत भएकोले वििेयकको दफा १ देखख ३९ 

सम्म बहुमतले र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग बनेको 
वििेयकको अङ्र् बनेको घोषणा र्दगिु। माननीय सदस्यहरु अब म वििेयकको प्रस्तािना 
र नाम पढेर सुनाउाँ िु। 

प्रस्तावनााः  समदृ्ि राष्ट्र ननमागण र्नग जीिन उपयोर्ी मुल्य मान्यतामा आिाररत राक्ष्ट्रय 

तर्ा अन्तरागक्ष्ट्रय स्तरमा प्रनतस्पिाग र्नग सक्षम जनशक्लत तयार र्नग र्ुणस्तरीय लशक्षा 
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प्रदान र्न ेउद्देश्यले र्ण्डकी विश्ि विद्यालय स्र्ापना र्री सञ्चालन र्नग बाञ्िनीय 

भएकोले र्ण्डकी प्रदेशको प्रदेश सभाले यो ऐन बनाएको ि। 

संक्षिप्त नाम र प्रारम्भाः 

१. यस ऐनको नाम र्ण्डकी विश्िविद्यालय ऐन २०७६ रहेको ि। 

२. यो ऐन तुरुन्त प्रारम्भ हुनेि। 

अब म वििेयकको प्रस्तािना र नाम र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना व्यिस्र्ापन र 

सञ्चालन र्नग भनेको वििेयकको अङ्र् बनोस ्भनी ननणगयार्ग प्रस्तुत र्दगिु। 

यो प्रस्तािको पक्षमा हुने  माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्न्नुहोला र यसको विपक्षमा  हुने 

माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नुहोला।  

यो प्रस्तािको पक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्नुहोस।्  

हुन्ि भन्न ेआिाज आयो।  

यसको विपक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नुहोस।्  

हुन्न भन्न ेआिाज आयो। 

हुन्ि भन्न ेमाननीय सदस्यहरुको बहुमत भएकोले यो वििेयकको प्रस्तािना र नाम 

बहुमतले र्ण्डकी विश्िविद्यालय स्र्ापना व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग बनेको 
ववधेयकको अङ्ग बनेको घोषणा र्दगिु। 

माननीय सदस्यहरु अब म माननीय सामाक्जक विकास मन्री श्री नरदेिी पुनलाई र्ण्डकी 
विश्ि विद्यालयको स्र्ापना व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग भनेको वििेयक पाररत 

र्ररयोस ्भनी प्रस्ताि प्रस्तुत र्नग अनुमनत टदन्िु। 

माननीय नरदेवी पुन 
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माननीय सभामुख महोदय, सम्माननत सभामा लमनत २०७६ साल साउन १९ र्ते िसेको 
िैठकमा प्रस्ततु भई दफाबार िलफलको लाधर् वििायन सलमनतमा पठाएकोमा 
सलमनतबाट प्रनतिेदन सटहत प्राप्त भएको र्ण्डकी विश्िविद्यालयको स्र्ापना 
व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग बनेको वििेयक प्रदेश सभा ननयमािली २०७४ को  ननयम 

१२२ बमोक्जम वििायन सलमनतको प्रनतिेदन सटहत वििेयक पाररत र्ररयोस ्भनी प्रस्ताि 

प्रस्तुत र्दगिु िन्यिाद। 

िाननीय सभािखु 

माननीय सदस्यहरु, अब म उलत प्रस्तािलाई ननणगयार्ग प्रस्तुत र्दगिु।  

यो प्रस्तािको पक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्न्नुहोला र यसको विपक्षमा हुने 

माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्न्नुहोला । 

यो प्रस्तािको पक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्ि भन्नुहोस ्। 

हुन्ि भन्न ेआिाज आयो।  

यसको विपक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले हुन्न भन्नुहोस ्। 

हुन्न भन्न ेआिाज आयो।  

हुन्ि भन्न ेमाननीय सदस्यहरुको बहुमत भएकोले र्ण्डकी विश्ि विद्यालयको स्र्ापना 
व्यिस्र्ापन र सञ्चालन र्नग बनेको ववधेयक बहुमतले पाररत भएको घोषणा र्दगिु। 

अब म अर्ग तर्ा विकास सलमनतको सभापवि माननीय श्री टदपक कोइरालालाई आफ्नो 
भनाइ सटहत सलमनतको बावषगक प्रनतिेदन सटहत सम्माननत सभा समक्ष प्रस्तुत र्नग 
अनुमनत टदन्िु। 

माननीय दीपक कोइराला 
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माननीय सभामुख महोदय, सलमनतको तफग बाट बावषगक प्रनतिेदन पेश र्नग यहााँ उपक्स्र्त 

भएको िु।खास र्ररकन हामीले यो अिधिमा स्र्ापना कालको अिधि भएको कारणले पनन 

िेरै कुराहरु ब्यिक्स्र्त र्रेर त्यसलाई समयमा नै कामहरु सम्पन्न र्न े कुराहरुमा 
कनतपय सन्दभगहरु नलमले नलमलेको अनुभुनत हामीले र्रररहेका िौ। सलमनतको तफग बाट 

यो बावषगक प्रनतिेदन पशे र्न ेसमय उपलब्ि र्राउनु भएकोमा माननीय सभामुखज्यू प्रनत 

हाटदगक आभार ब्यलत र्दगिु। 

माननीय सभामुख महोदय, 

सिगप्रर्म सामन्ती, ननरङ्कुश, केन्रीकृत एकात्मक राज्य व्यिस्र्ाका विरुद्ि, संघीय 

लोकताक्न्रक र्णतन्रात्मक शासन व्यिस्र्ाको स्र्ापनार्ग भएका विलभन्न 

आन्दोलनहरु जनयुद्ि, जनआन्दोलन.लर्ायत.विलभन्न.संघषगहरुमा.आफ्नो प्राण 

आहुती टदनु हुने र्नुगहुने महान शटहदहरु प्रनत हाटदगक श्रद्िान्जली व्यलत र्दगिु । सारै् 

सोही आन्दोलनको क्रममा तत्कालीन राज्य व्यिस्र्ाद्िारा बेपिा बनाइनु भएका बेपिा 
योद्िाहरु प्रनत विशेष सम्मान व्यलत र्दगिु एिं घाइते अपाङ्र् योद्िाहरु प्रनत उच्च 

सम्मान व्यलत र्दगिु । 

माननीय सभामुख महोदय,  

र्ण्डकी प्रदेश सभा ननयमािली, २०७४ को ननयम १४६ अनुसार र्ठन हुने विलभन्न 

सलमनतहरु मध्ये अर्ग तर्ा विकास सलमनत एक महत्िपूणग सलमनत हो । र्ण्डकी प्रदेश 

सरकारका विकास ननमागण संर् सम्बक्न्ित महत्िपूणग मन्रालयहरु - आधर्गक मालमला 
तर्ा योजना मन्रालय, भौनतक पूिागिार तर्ा विकास मन्रालय, उद्योर् पयगटन िन तर्ा 
िातािरण मन्रलाय र भूलम व्यिस्र्ा, कृवष तर्ा सहकारी मन्रालयहरुसंर् सम्बक्न्ित 

विषय के्षरहरु यस सलमनतको कायग के्षर लभर पदगिन।्  

लमनत २०७५ बैशाख १४ र्ते सलमनतमा सभापनतको ननिागचनको प्रकक्रया प्रारम्भ र्री 
सलमनतले आफ्नो कायगको र्ालनी र्रेको धर्यो । २०७५ बैशाख १६ र्ते सलमनतको 
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सभापनतको ननिागचन सिगसम्मत रुपमा सम्पन्न भै सलमनतले औपचाररक रुपमा 
सलमनतको काम कारिाहीलाई ननयलमत र व्यिक्स्र्त र्न ेननणगय र्दै कायग प्रारम्भ र्रेको 
जानकारी र्राउाँ दिु ।  

सलमनतको कायगके्षर लभर पने चार िटै मन्रालयहरुको आ.ि. २०७४/७५ मा चालु रहेका 
आयोजनाहरुको वििरण तर्ा कायग सम्पादनको अिस्र्ा र प्रर्नत वििरण मार् र्न ेननणगय 

र्दै ठोस र मूतग कायगको र्ालनीको शुरुिात र्ररयो। शुरुिाती टदनहरुमा हाम्रा आफ्न ैपनन 

अनुभिको कलम, मन्रालयहरुको स्र्ापनाको प्रारक्म्भक अिस्र्ा आटद विलभन्न कारणले 

समयमा मन्रालयहरुबाट सलमनतको ननणगय कायागन्ियन हुन सकेन र पुन: सोही ननणगय 

सलमनतले दोहोयागउनु पने अिस्र्ा लसजगना भयो तर पनिल्ला टदनहरुमा सलमनतको 
ननणगयहरुमा मन्रालयको सहभाधर्ता बढदै र्ई रहेको पनन माननीय सभामुख माफग त यस 

सभालाई जानकारी र्राउाँ दिु ।  

माननीय सभामुख महोदय,  

दखुका सार् भन्नु पदगि सलमनत र्ठन भएर कक्रयाशील भएको यस अिधिमा सलमनतले 

यस अिधिमा भन्नाले यस आधर्गक िषगको कुरा हो र यस आधर्गक िषगभन्दा यतापनन हामी 
कक्रयाकलापहरु अर्ाडड बढाइरहेका िौँ। सलमनतले १८ िटा बैठक सम्पन्न र्दै आफ्नो 
ननणगयको कायागन्ियन तर्ा कायगके्षर लभर पने विलभन्न कायगहरुको कायग सम्पादन र्दै 

आई रहेको ि  तर आज सम्म पनन सलमनतले व्यिक्स्र्त कायग सम्पादन र्न ेकायगकक्ष त 

परै जाओस ्सामान्य रुपको कायगकक्ष समेत प्राप्त र्नग सकेको िैन । यद्यवप सलमनतको 
कक्रयाशीलतामा भन ेबढाउाँ दै लधर्एको पनन म यस सभा समक्ष जानकारी र्राउन चाहन्िु 

।  

यस अिधिमा सलमनतले यस अिधि भन्नाले यो अनघल्लो आधर्गक िषगको अिधि हो। यस 

अिधिमा सलमनतले १८ िटा बैठक सम्पन्न र्रेको ि । जस मध्ये आधर्गक मालमला तर्ा 
योजना मन्रालयसंर् २ पटक, भौनतक पूिागिार विकास मन्रालयसंर् १ पटक, भूलम 

व्यिस्र्ा कृवष तर्ा सहकारी मन्रालयसंर् २ पटक, उद्योर् पयगटन िन तर्ा िातािरण 
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मन्रालयसंर् १ पटक, ढुङ्र्ा धर्ट्टी बालुिा उत्खनन संकलन क्रलसङ्र् र बबक्री वितरण 

तर्ा क्रसर उद्योर् स्र्ापना र संचालन र्नग बनेको कायगविधि, २०७५ अन्तर्गतको 
अनुर्मन सलमनतसरं् १ पटक र्री ७ पटक विलभन्न मन्रालय तर्ा सम्बक्न्ित पक्षहरुसंर् 

सम्बक्न्ित विषयहरुमा िलफल, अन्तरकक्रया, आिश्यक राय, सल्लाह, सुझाि र ननदेशन 

टदने काम सम्पन्न र्रेको ि। यो अनघल्लो आधर्गक िषगमा र त्यसपनि पनन हामीले यो नयााँ 
आधर्गक िषगमा पोखरामा सञ्चाचालनमा रहेका लमटर ट्यालसीको सम्बन्िमा र भ्रमण 

िषगको सम्बन्िमा सम्बक्न्ित मन्रालयहरुसाँर् िलफलका कामहरु अर्ाडड बढाउने र 

आिश्यक ननदेशनहरु र्रेका िौँ। र्ोरखकाली रबर उद्योर्, र्ोरखा, र्ुठीको समस्या 
म्याग्दी, धर्ट्टी बालुिा उत्खनन ् तर्ा क्रसर उद्योर्को अनुर्मन म्याग्दी, पिगत र 

बाग्लुङ्र्को स्र्लर्त अध्ययन तर्ा सम्बक्न्ित विषयमा मन्रालयहरुलाई आिश्यक 

राय सल्लाह सुझाि र ननदेशन टदने कायगहरु सम्पन्न भएका िन।्  

र्ोरखकाली रबर उद्योर् संघ सरकारको कायगके्षरमा पदगि तर हामै्र प्रदेशको भूर्ोल लभर 

रहेको र िषौंदेखख बन्द अिस्र्ामा रहेको तर्ा आर्ामी टदनमा पनन सोही अिस्र्ामा रही 
रहेमा राक्ष्ट्रय पुाँजीमा ठूलो क्षनत हुने हुनाले सलमनतले िास्तविकता बुझ्न अध्ययन र्रेको 
धर्यो र सो सम्बन्िी सुझाि सटहतको प्रनतिेदन सम्बक्न्ित मन्रालयलाई बुझाइएको पनन 

म जानकारी र्राउाँ दिु । झण्ड ै२०० िषग पुरानो म्याग्दी क्जल्लाको रघुर्रं्ा र्ाउाँपाललकामा 
कररब १५ हजार रोपनी जलमन, ४ हजार भन्दा बढी घरिुरी प्रभावित रहेको मुक्लतनार् 

सदाितग तर्ा बोर्टी र्ठुीको बारेमा सलमनतले स्र्लर्त अध्ययन र्रेको ि।  

प्राकृनतक स्रोत सािनको दोहन र्न ेकायग आज राक्ष्ट्रय समस्या कै रुपमा बन्न पुरे्को ि। 
हाम्रो प्रदेश पनन त्योबाट अिुतो नरहेको कुरा त सब ैमाननीयज्यूहरुलाई अिर्तै ि। यसै 

लसललसलामा सलमनतले म्याग्दी, बाग्लुङ्र् र पिगतमा संचाललत धर्ट्टी, बालुिा उत्खनन ्

तर्ा क्रसर उद्योर् संचालनको स्र्लर्त अध्ययन र्री सम्बक्न्ित मन्रालय एिं ढुङ्र्ा 
धर्ट्टी बालुिा उत्खनन संकलन क्रलसङ्र् र बबक्री वितरण तर्ा क्रसर उद्योर् स्र्ापना र 
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संचालन र्नग बनेको कायगविधि, २०७५ अन्तर्गतको अनुर्मन सलमनतलाई आिश्यक 

ननदेशनहरु टदने कामहरु पनन सम्पन्न भएको ि । 

अर्ग सलमनतको समेत कायगभार यस सलमनतसंर् भएको सन्दभगमा प्रदेश सरकारको नीनत 

कायगक्रम र बजेट आउनु पूिग सलमनतले बजेट ननमागण तर्ा कायागन्ियनमा देखा परेका 
समस्याहरु र समािानका उपायहरुको बारेमा प्रदेश अन्तर्गतका ११ िटा क्जल्लाका 
स्र्ानीय तहहरु सटहत सम्बक्न्ित सरोकारिाला पक्षहरुलाई समािेश र्री तनहुाँ, बाग्लुङ्र् 

र कास्कीमा र्री तीन स्र्ानमा वप्र-बजेट िलफल संचालन र्री आधर्गक मालमला तर्ा 
योजना मन्रालयलाई आिश्यक राय सल्लाह सुझाि तर्ा आिश्यक ननदेशन टदने कायग 
समेत सम्पन्न र्ररएको ि ।  

भूलम व्यिस्र्ा, कृवष तर्ा सहकारी मन्रालयले वितरण र्रेको अनुदानका विषयमा  
सलमनतले मन्रालयसंर् आिश्यक िलफल र्नुगका सारै् नमूना कृवष अनुदान वितरणको 
कायगविधिलाई सुिार र्री अनुदान रकमको सही सदपुयोर् तर्ा अनुदान रकमलाई 

बास्तविक कृषक समक्ष पुग्ने िातािरण ननमागण र्न ेकायग पनन सम्पन्न र्रेको ि । 
अनुदानलाई प्रभािकारी रुपमा पररणाममुखी वितरण र्नग कायगविधिलाई सच्याउन समेत 

ननदेशन र्न ेकाम पनन सम्पन्न भएको ि ।    

माननीय सभामुख महोदय, आधर्गक िषग २०७५/०७६ मा बजेट कायागन्ियनको अिस्र्ा 
शुरुका टदनहरुमा सन्तोषजनक नरहेको सन्दभगमा मन्रालयहरुलाई िलफलमा बोलाई 

कायगविधि ननदेलशकाहरु समयमा बनाउन सलमनतले ननदेशन र्रेको भए पनन सोचे जस्तो 
समयमा यी कायगहरु सम्पन्न हुन नसलदा बजेट कायागन्ियन समयमा हुन नसकेको 
यर्ार्गता हाम्रो सामु उपक्स्र्त ि तर पनन ज ेजनत कायगहरु आधर्गक िषगको अन्त्यमा 
सम्पन्न भए सलमनतको बारम्बारको प्रयास राय, सल्लाह, सुझाि र ननदेशनहरु यसमा 
महत्िपूणग भएको ि भन्न ेम ठान्दिु ।  

अब चालु आधर्गक िषगको बजेट कायागन्ियनमा सम्बक्न्ित मन्रालयहरुको 
आयोजनाहरुमा समयमा ककन अनघ बढ्न सकेनन ्भन्न ेप्रश्नको जिाफमा मन्रालयहरुले 
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कायगविधि तर्ा कमगचारीहरुको समस्या देखाउने िैनन ् र समयमा नै आयोजनाहरु 

सम्पन्न हुनेिन ् भन्ने विश्िास राख्दिु र ननमागणकायगहरु र्ुणस्तरीय हुनेिन ् भन्न े

कुरामा  पनन सलमनत विश्िस्त रहेको कुरा जानकारी र्राउन चाहन्िु ।  

माननीय सभामुख महोदय, सरकारको काम कारिाहीलाई खाली औलंा ठड्याउने, कलम 

कमजोरीहरुका बारे प्रश्न र्न ेमार होइन रचनात्मक र लसजगनात्मक रुपले सरकारका 
कामलाई (सम्बक्न्ित मन्रालयहरु) व्यिक्स्र्त र्नग सहयोर् र्नुग पनन सलमनतको कतगव्य 

हुन आउाँि त्यसकारण म विश्िास टदलाउन चाहन्िु कक आर्ामी टदनहरुमा सलमनतले सोही 
अनुसार आफ्नो कायगहरु अर्ाडड बढाउने ि र  सारै् म अपेक्षा र्दगिु कक सरकार 

(सम्बक्न्ित मन्रालयहरु) ले पनन सलमनतका राय सल्लाह सुझाि एिं आिश्यक 

ननदेशनलाई र्म्भीरतापूिगक ललई समयमा नै कायागन्ियन र्नेिन ्।  

सरकार, सदन  र सलमनतहरु अन्तत: एउटै उद्देश्यमा केक्न्रत िन ्। त्यो हो समदृ्ि प्रदेश 

ननमागण, यो महान अलभयानमा हामी सब ैपक्षहरु एकताबद्ि भएर अनघ बढौं भन्न ेम 

विशेष अपील पनन र्नग चाहन्िु। 

अन्त्यमा, यो सलमनतको कायग सम्पादनमा सहयोर् पुर्याउनु हुने माननीय सभामुखज्यू, 

माननीय उपसभामुखज्यू, सलमनतका माननीय सदस्यज्यूहरु, प्रदेश सरकार, सम्बक्न्ित 

मन्रालयहरु, प्रदेश सभाका सधचि एिं सधचिालयका सम्पूणग कमगचारीहरु, मयागदापालक 

एिं सुरक्षाकमीहरु, सलमनतको काम कारिाहीहरुलाई आम नार्ररक समक्ष सु-सूधचत र्नुग 
हुने संचारकमीहरु लर्ायत सबैमा सलमनतको तफग बाट हाटदगक आभार सटहत िन्यिाद टददैं 

र्ण्डकी प्रदेश, प्रदेश सभा ननयमािली, २०७४ को ननयम १५१ को उपननयम ७ बमोक्जम 

सम्माननत सभा समक्ष यो प्रनतिेदन पेश र्दगिु िन्यिाद ।                                                                  

                        

टदपक कोइराला 

                                                  सभापनत 

                                             अर्ग तर्ा विकास सलमनत 
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 िाननीय सभािखु 

माननीय सदस्यहरु अब यो बैठक २०७६ साल असोज ९ र्ते टदनको १ :00 बजे सम्मका 
लाधर् स्र्धर्त हुन्ि। 


